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Izobraževanje odraslih
je najvažnejša naloga novo ustanovljene Delavske univerze

Nagel razvoj komunalnega siste
ma, bogastvo novih oblik družbe
nega samoupravljanja v njem in 
široke pravice upravljavcev, je na 
področju izobraževanja že dolgo 
terjalo ustreznejših oblik izobraže
valnega dela. Orientacija na izobra
ževanje delavskega razreda je ter
jala od Ljudske univerze, da pre
makne težišče izobraževalnega de
la in oblik k neposrednemu proiz
vajalcu in državljanu v njegovi 
komuni skladno z razvojem našega 
družbenega in ekonomskega siste
ma.

Delavske in Ljudske univerze v 
občinah so najvažnejše ustanove, 
ki se ukvarjajo z izobraževanjem 
odraslih. Gre za vsestransko iz
obraževalno dejavnost, ki naj pri
speva k družbeno politični vzgoji 
našega državljana, ga vsposablja 
za naloge v delavskem in družbe-

delo je bilo predvsem splošno iz
obraževalnega značaja.

Delavska univerza je finančno 
samostojen zavod. Ima krepko or
ganizacijsko obliko. Ustanovi jo Ob
činski ljudski odbor, ki tudi ime
nuje upravnika Delavske univerze.

V Kočevju so v teku vse organi
zacijske priprave za delo DU. Na 
ObLO je bil poslan predlog pravil, 
prdgram in pa predlog formalne 
ustanovitve. Na eni od prihodnjih 
sej ObLO bodo odborniki razprav
ljali in potrdili ustanovitev DU. 
Prostori te institucije so v stavbi 
množičnih organizacij v Kočevju.

'bodo aktualna predavanja iz gov 
spodarsko-političnega področja, iz
obraževalni krožki o dialektičnem 
materializmu in zgodovini delav
skega gibanja in dela KP na Ko
čevskem; aktualna predavanja za 
odbore družbenih organizacij; ve
černa politična šola v Kočevju in 
reden študij članov osnovnih orga
nizacij ZK po programu ZK.

V družbeno-ekonomskem oddel
ku bodo seminarji za delavske sve
te in upravne odbore gospodarskih 
organizacij v 'Kočevju; seminarji 
za zadružne svete in upravne od
bore Kmetijskih zadrug, seminarji

Delo DU usmerja in vodi uprav- za člane organov družbenega uprav
ni odbor, ki ga bo imenoval Obl.O. 
Upravni odbor bo imel 15 članov — 
vključno z upravnikom. Dejavnost 
DU se bo odvijala preko 5 osnov
nih področjih izobraževanja: ideo- 
loško-političnega oddelka, družbe

nem upravljanju, mu omogoča pri- no-ekonomskega oddelka, oddelka
dobivanje večje strokovnosti, posre 
duje večje znanje s področja teh
nike, znanosti in kulture, t. j. 
splošne izobrazbe.

Kakor v drugih večjih krajih je 
bila tudi v Kočevju Ljudska uni
verza. Ta je bila po organizacijski 
obliki družbena organizacija. Njeno

za strokovno izobrazbo, splošno iz
obraževalnega oddelka in poljudno
znanstvenega oddelka. Za vsak od
delek izobraževanja bo imenovana 
posebna strokovna komisija.

Program Delavske univerze v 
Kočevju je pa takle:

V jdeološkem-političnem oddelku

Okrajni predstavniki v Kočevju
V torek 13. oktobra je na pova

bilo občinskih političnih organiza
cij obiskalo Kočevje več predstav
nikov Okrajnega odbora SZDL, OLO

TOČKOVANJE STANOVANJ
Pred kratkim smo pisali o iz

računu novih najemnin, ki bodo 
veljale prihodnje leto. Najemnina 
bo določena po številu, točk, ki 
jih bo dobilo posamezno stanova
nje. Danes nekaj več o tem, kako 
bodo komisije določale točke.

Stanovanja bi točkovali po po
sebni tabeli, ki bi se ravnala po 
gradivu, iz katerega so zgrajena 
stanovanja, in sicer od 4 do 25 
točk. Pri tem je važna toplotna 
in zvočna izolacija, ki se ocenju
je do 4 točke. Na število točk 
vpliva tudi kakovost vrat in oken, 
od 1 do 10 točk. Obdelava sten 
v sobah se točkuje od 0 do 5 
točk, prav tako kakovost oblog 
sten v kuhinji in kopalnici. Tako 
net .primer bi točkovali kuhinjo,! 
ki je opremljena samo s školjko 
za umivanje posode z eno točko, 
z vzidanim štedilnikom z dvema, 
če pa je moderno opremljena z 
električnimi aparati pa z 10 toč
kami. Posebej pa se ocenjuje ka
kovost tal od 0 do 7 točk.

Za vzidano pohištvo se prišteje 
2 do 4 točke, za vodovod od 1 
do 5 točk, kanalizacijo od 2 do 4 
točke. Stranišče z vodo prinaša 1 
do 5 topk, kopalnica 1 do 8, pral
nica 1 do 3 in klet ravno tako.

Posebej bi točkovali položaj 
hiše oz. stanovanja glede na uli
co in zelenje, kakor tudi izpostav
ljenost hiše in stanovanja prahu, 
dimu, hrupu in podobno.

Če je stanovanje v kmečki hiši 
ali v kleti, ne bo dobilo nobene 
točke glede na svoj položaj, sta
novanje na vasi ali nizkem pri- 
zejmlju oz. podstrešju bo dobfo 
eno točko. Na število točk bo 
vplivala tudi višina sob v stano
vanju in sicer do 3 točke. Vlažna 
stanovanja se ne bo točkovalo 
delno ,vlažna bi dobila 2 točki, 
suho pa 5. Glede na svetlobo in 
sonce . se točkuje stanovanje do 
2 'točki, glede na arhitektonsko 
rešitev pa do 6 točk.

Pri točkovanju pa ne bi upo
števali opreme, ki jo je najemnik 
ali lastnik sam vgradil med upo
rabo stanovanja in tudi ne del, ki 
jih je opravil sam na svoje stro
ške.

Razume se, da bo največ točk 
nanesla velikost stanovanja, zra
ven pa bodo prištevali še točke 
za posamezne udobnosti in tako 
končno določili mesečno najem
nino.

in drugih forumov. Med njimi so 
bili Janez Vipotnik, predsednik 00 
SZDL, predsednik OSS Uroš Ru- 
preht, podpredsednik OLO inž. Ja
nez Klemenčič, predsednik OZZ 
Franc Nebec in drugi.

V spremstvu občinskih predstav
nikov in predstavnikov nekaterih 
podjetij so si ogledali hleve in ži
vino na Mlaki, Polomu in Kopriv
niku, Lesno industrijski obrat KGF 
in še nekatera druga podjetja.

V celoti so se seznanili z orga
nizacijo, delom in problemi Kme
tijsko gozdarskega posestva in s 
predstavniki občino ter posestva 
obsežno izmenjali stališča o na_ 
daljnem napredku kmetijstva in 
gozdarstva in celotnega gospodar
stva na Kočevskem. Tovariši iz 
Ljubljane so tudi spoznali želje in 
potrebe naših ljudi in pozdravili 
prizadevanje oblastnih in političnih 
organov ter vsega prebivalstva, da 
z ‘lastnim delom prispevajo k raz
voju teh krajev.

Na Mlaki so zlasti pohvalili tež
nje posestva, da čim ceneje in hi
tro zgradi nove hleve in tako po
večajo število živine.

Ogledali so si tudi nekatere dru
ge zanimivosti Kočevja.

VRSTE
MLADINSKE ORGANIZACIJE

10. oktobra so imeli v Sodražici 
lepo slovesnost. Tega dne so spre
jeli 20 pionirjev in pionirk v mla
dinsko organizacijo. Sprejem je bil 
v šoli. V imenu Občinskega komi
teja LMS je sprejel mlade fante in 
dekleta v mladinsko organizacijo, 
član Obč. komiteja LMS Vinko 
Drobnič. Sprejem so združili s pro
slavo 40 obletnice SKOJ. O delu 
SKOJ je novosprejetim mladincem 
in mladinkam govorila tovarišica 
Marija Košmrlj, o delu mladinske 
organizacije, nalogah in dolžnostih 
članov v mladinski organizaciji je 
govorila tovarišica Majda Ivanc.’

Svečanost je lepo izzvenela. No
vim članom in članicam mladinske 
organizacije bo ostal 10. oktober še 
dolgo v spominu. Želimo jim uspe
hov pri delu in učenju.

ljanja v šolstvu, zdravstvu, social 
nem zavarovanju, stanovanj, skup
nosti itd., aktualna gospodarska in 
znanstvena predavanja za posamez
ne kolektive gospodarskih organi
zacij in seminarji in predavanja za 
člane Svetov ObLO.

Oddelek za strokovno izobrazbo. 
Tu bodo tečaji za pridobitev pol- 
kvalifikacij in kvalifikacij nepo
srednih proizvajalcev v gospodar
skih organizacijah; knjigovodski te
čaj; administrativni tečaj ter tečaji 
in predavanja za strokovne izpite 
javnih uslužbencev.

V splošno izobraževalnem oddel
ku so na programu: večerna osnov
na šola za odrasle v Kočevju, te
čaji tujih jezikov, programska in 
strokovna pomoč osebam, ki se 
privatno pripravljajo na izpite na 
srednjih in višjih šolah ter gospo
dinjski, šiviljski in podobni tečaji 
za žene in dekleta.

Naj omenimo še program po
ljudnoznanstvenega oddelka; ak
tualna javna predavanja iz področ
ja zdravstva., tehnike, kulture; in 
umetnosti, naravoslovja, gospodinj
stva, kmetijstva itd., javna preda
vanja o važnih gospodarskih in po
litičnih vprašanjih, šola za starše 
in šola za življenje.

Kakor smo videli ima DU v Ko
čevju zelo obširen in pester pro
gram. Z njim naj se seznanijo za
interesirane gospodarske in druž-

ZVEZNA SKUPŠČINA
15. oktobra se je začelo zase

danje zvezne skupščine. Seji sta 
imela Zvezni zbor in Zbor proizva
jalcev. Oba doma bosta obravnavala 
osnutke treh novih zakonov in pred
loge za spremembe in dopolnitve 
treh zakonov. Gre za osnutke za
kona o izkoriščanju obdelovalne 
zemlje, zakona o družbenem knji
govodstvu in zakona o zastaranju 
pravice do vnovčenja amortiziranih 
obveznic jn izžrebanih dobitkov II. 
ljudskega posojila.

JESENSKA SETVENA DELA
Mladinske delovne brigade in pri

padniki JLA pomagajo spravljati 
koruzo in sladkorno peso po vsej 
deželi. To bo omogočilo, da bo delo 
pravočasno opravljeno in njive pri
pravljene za se'ev pšenice, ki se je 
povsod začela. V Vojvodinj, ki je 
naša največja žitnica, bodo jesen
ska kmetijska dela končana naj
pozneje do konca novembra.

Na dan 40-letnce Zveze komunistične mladine Jugoslavije so postali 
člani borbene mladinske organizacije — Ljudske mladine Jugoslavije

Za obletnico SKOJ 46 novih mladincev
10. oktobra je preteklo 40 let ko 

so se predstavniki najnaprednejših 
mladinskih organizacij zbrali v Za
grebu in ustanovili Zvezo komuni
stične mladine Jugoslavije (SKOJ). 
V Beogradu, Zagrebu, po vseh dru
gih mestih in skoro na sleherni 
osemletki so bile tega dne slav
nostne proslave. Voditelji SKOJ in 
mladinske organizacije so govorili 
o junaških podvigih revolucionarne 
mladine, ki je v boju za boljše 
življenje in svobodo žrtvovala tudi 
svoja draga mlada življenja. Iz kr
vi sto tisoč skojevcev, ki so padli 
za svobodo in na žuljih ter znanju 
jugoslovanske mladine, je zrasla 
nova in srečna domovina.

Posebno slovesna je bila prosla- 
v:', ki sta jo v Šeškovem domu pri
pravili obe kočevski osemletki. V 
mladinsko organizacijo so na sve
čan način sprejeli 46 pionirk in pio
nirjev. 22 iz šole Mirka Bračiča in 
24 iz šeškove šole. Po uvodnem 
nagovoru sekretarja občinskega ko
miteja LMS Slavka Pavliča so vsem 
izročili mladinske izkaznice in jim 
pripeli šopke cvetja. Čestitali pa so 
jim predstavniki mladinske orga-

biti mora politično aktiven držav
ljan v komuni, po svojih močeh in 
nagnjenjih pa delati v kulturnih, 
gospodarskih in drugih družbenih 
organizacijah.

Novosprejetim mladincem je v 
krajšem nagovoru čestitala tudi 
Anica Nagode, članica ObO SZDL 
in poudarila, da mora mladina de
lati na svetlih vzgledih skojevcev 
in za primer dala Dušana Bravni

čarja, ki je bil voditelj SKOJ na 
Kočevskem, in ravnatelja obeh 
osemletk; Ludvika Goloba, ki je 
komaj 14 let star bil partizan in 
voditelj SKOJ ter Tilko Kovačevič, 
ki je bila prva sekretarka SKOJ na 
območju Mozelj.

Pester program proslave pa so 
izvajali pevci, recitatorji in har1- 
monikašj.

Mc

bene organizacije, delovni kolekti- n'zacije, šole in pionirji.
vi. Program naj bo tem kot orien
tacija za dajanje njihovih konkret
nih potreb in uslug, ki jim bo DU 
lahko nudila.

Delavski univerzi v Kočevju že
limo veliko uspehov pri njenem iz
obraževalnem delu. Zaradi izredne
ga pomena njenega dela moramo 
ustanovitev Delavske univerze sa
mo pozdraviti!

S V Generalni skupščini tudi po 
13. glasovanju niso mogli izvoliti 
tretjega nestalnega člana Varnost
nega sveta, katerega rok iraja dve 
leti. Kandidirali sta 2 državi: Polj
ska in Turčija. Prva je dobila 46 
glasov, druga pa 34. Ker nobena od 
njiju ni mogla dobiti predpisane 
dvotretjinske večine, so glasovanje 
preložili za nedoločen čas. Ceylon 
in Ekvador sta bili izvoljeni na prvi 
dve izpraznjeni mesti že po prvem 
glasovanju.
® Generalna (Skupščina ZN je z 
večino glasov sklenila, da pride 
vprašanje Tibeta na dnevni red te
ga zasedanja. Proti vključitvi tibe-

Tov. Pavlič jim je govoril o dolž
nostih jn pravicah članov LMS in 
dejal, da se mora mladina boriti 
za uresničevanje programskih na
čel organizacije; bogatiti mora svo- tanskega vprašanja v dnevni red je
je politično in ideološko znanje ter 
skrbeti za svojo splošno in stro
kovno izobrazbo. Nadalje mora mla
dina aktivno delati v svoji orga
nizaciji jn izvajati sprejete sklepe,

govoril vodja indonezijske delega
cije. Med drugim je dejal, da o tem 
problemu ni mogoče razpravljati, 
če ne bo navzoč predstavnik LR Ki
tajske. Sovjetski predstavnik pa

Blagajna vseh naših žepov
Naloge socialnega zavarovanja v 

naši družbeni ureditvi so velike. 
Število zavarovancev narašča iz le
ta v leto, s tem pa se povečuje tudi 
problematika v vprašanju zdrav
stva, higiensko tehnična zaščita

37.392 delovnih dni!!! Da se skri
vajo za temi številkami izgubljeni 
milijoni, ni potrebno povedati.

Življenjski pogoji naših delovnih 
ljudi so se izboljšali, zdravstvena 
mreža je precej razvita, ljudje na

pri delu itd. V tem sestavku se 
bomo dotaknili (nekaterih proble
mov podružnice Zavoda za socialno 
zavarovanje Kočevje.

V kočevski občini je bilo v prvi 
polovici leta 5711 zavarovancev ali 
za 3,2 % več kot lani.

Ko govorimo o socialnem zava
rovanju moramo nehote pomisliti 
na velike izdatke, ki jih daje Za
vod za zdravljenje raznih bolezni 
in nesreč pri delu. Na Zavodu so 
zabeležili v prvem polletju lebps 
skupno 4968 primerov bolezni in 
733 nesreč pri delu. Zaradi bolezni 
in nesreč pri delu je bilo v prvem 
polletju t. 1. izgubljeno »samo«

dela v podjetjih, bolezni, nezgod splošno boljše živijo kot pa so pred
leti. Zato se nam zdi številka o 
izgubljenih delovnih dnevih zaradi 
bolezni visoka. In vendar je tako. 
Pri tem se nam nehote vsiljuje mi
šek da imamo več primerov na
mišljenih bolnikov, ki gredo za vsa
ko malenkost k zdravniku. Bolezni 
do 7 dni je bilo zabeleženih letos 
3924 primerov, ali za 859 prime
rov več kot lani!!!

Število nesreč pri delu je bilo v 
letošnjem primeru resda nekaj 
manj kot lani, vendar je njihovo 
število še vedno previsoko. Pri ob
ravnavanju tega vprašanja se zdi 
kot da smo v 'začaranem krogu. 
Imamo zaščitna sredstva proti ne
zgodam, higiensko tehnično zašči
to, inšpektorja za delo pri ObLO, 
izdajajo odločbe za odpravo nepra
vilnosti pri podjetju. Toda kljub 
vsemu so vsa prizadevanja rodila 
doslej bolj pičel uspeh. Kje so to
rej vzroki? O tem si je že marsi
kdo razbijal glave, verjetno pa naj
manj tisti, ki bi lahko imeli največji 
uspeh — odgovorni v podjetju.

V nekaterih večjih podjetjih ima
jo nameščene HTZ tehnike. Tj so 
pa običajno slabo plačani, zato je 
razumljivo, da se preveč ne trudijo 
pri svojem delu. Inšpektor za delo 
je izdal vrsto odločb <za odpravo 
pomanjkljivosti v podjetju, ki so 
pogosto vir nesreč. Vendar dosti
krat naletijo te odločbe na gluha 
ušesa, ker ni na razpolago denarja.

je dejal, da predstavlja razprava 
o Tibetu prizadevanje, da bi svet 
znova pahnili v najhujše ohdoh1" 
hladne vojne.
• Na predsednika iraške vlade, ge
nerala Kasema, je bil izvršen aten
tat. Atentator pa je iraškega pre
miera samo ranil. Kakor je poro
čal bagdadski radio, se zdravstve
no stanje predsednika Kasema hi
tro izboljšuje in bo kmalu zdrav.
• Nemški časopis »Frankfurter 
Rundschau« je objavil članek »In
dustrializacija v Jugoslaviji napre
duje«. Članek navaja osnovna na
čela organizacije jugoslovanskega 
gospodarstva in sistema planiranja. 
Med drugim 'navajaj, da so indu
strijsko proizvodnjo v Jugoslaviji 
od leta 1953 do 1958 povečali za 
30 %. To povečanje je znatno nad 
mednarodnim povprečjem.
• Avstrijski šovinisti izrabijo vsa
ko priložnost za svoje namene. Ta
ko je bilo tudi na proslavi 39 ob
letnice plebiscita na Koroškem. Na 
proslavi v Celovcu je bil glavni go
vornik znani nacist Steinacher, eden 
izmed vodilnih avstrijskih oficirjev 
iz plebicjstnih bojev in kasnejši 
vodja berlinskega nacističnega ura
da za zamejske Nemce. V dolgo
veznem govoru je enostransko pri
kazal plebicistne boje in vedno 
znova poudarjal večno aktualnost 
boja za nedeljivost Koroške.
• Priprave za sklicanje konferen
ce najvišjih predstavnikov velesil 
so trenutno gibljejo med zahtevo 
britanskega predsednika vlade Mac- 
Millana, da ne gre izgubljati časa, 
in opreznega stališča predsednika 
francoske republike de Gaulla, ki 
želi natančnejša pojasnila o name
nih sestanka in vprašanjih, o kate
rih bodo na njem razpravljali. Tako

Ko pa pride do nesreče, je denar 
za odpravo' nepravilnosti na ralz-‘ 
polago, pa naj stane kolikor hoče.

Vprašanje bolezni in nezgod pri 
delu bi morale bolj trdno prijeti v 
roke tudi sindikalne podružnice.
Saj gre za žive ljudi in za milijo
ne, ki bi se lahko veliko bolj ko
ristno uporabili drugje.

Zavod za socialno zavarovanje 
ne smemo smatrati za molzno kra
vo. Izdatki Zavoda gredo na rovaš 
nas vseh, zato nam ne more biti 
vseeno, ali izdatki Zavoda rastejo 
ali padajo. Tega se vsi več ali 
manj premalo zavedamo, zato pa 
so vsako leto visoke številke o ti- Mll iia ti| 
sočjh^ izgubljenih delovnih^ dnevih pjše o pripravah za sklicanje kon

ference na najvišji ravni »New

Novo sorejete mladinke in mladinci na proslavi 40-letnice SKOJ 
10. oktobra v Šeškovem domu

in s tem izgube za vso našo skup
nost.

Število oskrbnih dni se je pove
čalo za 23 %, čeprav je bilo 200 
bolnikov manj kot lani. Tu brez 
dvoma vpliva precejšnje število 
TBC bolnikov, ki so dolgo v stale- 
žu. Tudi število zdravniških re
ceptov se je v primerjavi z lanskim 
letom povečalo za 23 %. To gre v 
precejšnji meri na račun preobre
menitve ambulant, ker z ozirom na 
stanje kakršno je, pišejo lahko le 
recepte. Zato bi bilo nujno, da bi 
se celotna dejavnost usmerila na 
preventivo, čeprav je bilo tudi na 
tem področju v zadnjem času pre
cej storjenega.

Vse stvari, ki smo jih navedli, 
so v medsebojni zvezi. Zato je prav, 
da vemo o njih vsi in o njih raz
pravljamo in ukrepamo. Problema
tika socialnega zavarovanja naj bo 
tudi naša skrb. Zavedajmo se, da 
je socialno zavarovanje blagajna 
vseh naših žepov.

na
York Tribune«.
® Vlada Čehoslovaške republike je 
poslala vsem delavcem na kmetij
skih posestvih, strojno traktorskih 
postajah, funkcionarjem in usluž
bencem in vsem prebivalcem poziv, 
naj se vključijo v jesenska kmetij
ska dela. Jesenska kmetijska dela 
v deželi nezadovoljivo potekajo.
• V Stalingradu so zgradili najmo
dernejši kombinat aluminija v SZ. 
Strokovnjaki proučujejo možnost, 
da bi celotni proizvodni proces av
tomatizirali.
# V Sovjetski zvezi se pripravlja 
zanimiva novost. Zakonodajne ko
misije Vrhovnega sovjeta ZSSR so 
izročile v javno razpravo zakonski 
načrt o temeljnih načelih delovne 
zakonodaje. Najvažnejša določba 
novega zakonskega načrta je uved
ba sedemurnega delavnika. Poleg 
tega vsebuje tudi nekatere druge 
novosti.
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komentar
ZA KONSERVATIVCE

35 milijonov britanskih voliv
cev je odločilo, komu bo v pri
hodnjih pet. h letih zaupalo kr
milo britanske politike: že tretjič 
so se odločili za konservativce.

Kljub razlikapi v programih 
obeh vod Inih strank pravzaprav 
ni pričakovati znatnejših spre
memb v prihodnjem toku politi
ke otoške velesile.

Predvolilni boj, kratek in oster, 
je pokazal preseneti j vo malo bi
stvenih razločkov med laburistič
no in konservativno politiko. Vzrok 
temu je predvsem dejstvo, da 
sta sp obe stranki usmerili na 
srednji sloj volivcev, ki se do 
zadnjega hipa niso opredelili, ka
terih glas pa je odločilen za zma
go. Zato sta omilili nekatera svo
ja skrajna stališča, da bi se čim
bolj približali željam, zahtevam 
in razpoloženju »neopredeljenih«.

Hkrati pa se je podobnost nju
nih 'političnih programov sosre- 
dila tudi na ključnem vprašanju 
letošnje predvolilne bitke na na
porih za ohranitev miru.

Ko je Macmllan obrazložil, če
mu je tako nepričakovano in ra
no razpiscd nove parlamentarne 
volitve, je dejal, da se mora bri
tanska javnost nemudoma odlo
čiti, kdo bo zastopal deželo na 
bližnjih važnih razgovorih na naj- 
v šji ravni. S tem je od samega 
začetka dal ton celotni predvolilni 
kampanji in jo orientiral za zu
nanjepolitično področje, kljub sta
ri britanski trad ciji, ki posveča 
vedno večjo pozornost domačim 
problemom.

Laburisti so spoznali, da je tu 
Macmillan močan, da mu poma
ga zboljšano mednarodno ozračje 
in razpoloženje javnosti in so za
to sprejeli bitko na tem področ
ju. Nastala je tekma v miroljub
nosti, v prekašanju mirovnih po
bud in politike sporazum,evanja 
med Vzhodom in 'Zahodom.

In vendar, četudi gre večkrat 
za propagandna volilna gesla, ni 
moč zdfikati širokega pomena 
tega dejstva. Namesto politike 
»trdne roke«, hladitc vojne, za
ostrovanja mednarodnih odnosov, 
so prekaljeni britanski politiki 
občutili, da je javnost veliko bolj 
dojemljiva za miroljubna gesla.

In ni nobenega dvoma, da tako 
ne čuti samo povprečni britanski 
državljan, marveč je njegovo pre
pričanje zrcalo splošnega svetov
nega razpoloženja.

Mar ni za novo stanje duhov 
v svetu značilno to, da celo 
stranka britanskih konservativ
cev, stranka togih političnih na
zorov« nasprotovanja spremem
bam in reformam, stranka sueške 
pustolovščine danes skuša pred
njačiti v pobudah za ugluševanje 
nasprotij med Vzhodcrm in Zaho
dom, za sporazumevanje in mi
roljubno reševanje spornih vpra
šanj?

To so vsekakor spodbudna zna
menja, ki obetajo nadaljevanje 
ugodnega razpleta mednarodnega 
razpoloženja, kot ga je načel ne
davni obisk sovjetskega premiera 
Hruščeva v ZDA. Saj se tudi bri
tanski politični stranki ne bosta 
mogli ustaviti zgolj *na volilnih 
geslih, če sta za svojo zmago 
skušali izkoristiti miroljubno raz
položenje množic, bo tudi britan
ska javnost nedvomno uporabila 
prihodnjo vlado, da uveljavi 
takšne miroljubne težnje in jih 
uresniči.

Britanski volivci so zaupali več 
svojih glasov konservativcem. Od 
630 poslanskih mest so dob li 363, 
laburisti 258, liberalci pa 5. Kon
servativna politika trenutno ustre
za britanski javnosti, zato so tudi 
zmagali na volitvah.

Martin Tomažič

Ludvjk Golob

Najbolj uveljavljena vez med šolo 
In starši so roditeljski sestanki. Po 
vsebini so zelo različni. Dober uči
telj ozroma orofesor vsak roditelj
ski sestanek pripravi organizacij
sko in vsebinsko. Zanj ne priprav
lja posebno učenih in težkih refe
ratov, ki staršem niso razumljivi. 
Njegova izvajanja so poljudna, gra
divo črpa iz vsakdanjega razredne
ga in šolskega življenja. Pomeni se 
o težavah pr j pouku, o načrtih in 
predlogih za izboljšanje vzgoji, 
pomaga staršem reševati vzgojne 
probleme njihovih otrok itd. Izog
ne se tudi redovalnice in indivi
dualne obravnave discipline, kazni, 
nereda ter drugo. O teh zadevah se 
z vsakim roditeljem pomeni osebno.

Šolniki, ki tako oblikujejo vezi 
s starši, se ne pritožujejo, da ro
diteljski sestanki niso obiskanj.

Dober sestanek pa lahko zagoto. 
vijo tudi starši sami. Ker so spre
jeli dnevni red sestanka, se mo
rajo nanj tudi odpraviti. Ni dovolj, 
da na sestanek pridemo in vestno 
poslušamo razlago. V obliki pri
pomb, dopolnila, predlogov jn vpra-

II „S(oH” poti Trauoo goro...
Jutranje sonce je začelo vpijati 

meglo, ko sem se bližal »Štolami«. 
Obrati »Stolarne« so stisnjeni pod 
vznožjem Travne gore tako, da 
imaš občutek, da se bo vsa gmota 
gore z drevjem vred vsak čas se
sula nad obrate podjetja... In res 
je grozila, vendar ne gora ...

V »Stolarni« sem najprej voščil 
dober dan Ladotu Levstiku, obra- 
tovodji v podjetju. V krajšem po
menku v njegovi »kancliji«, pravil
neje, skladišču raznih lakov in dru
gih stvari, sem dobil prve podatke 
o »Stolarni«. Tovariš Levstik mj je 
pripovedoval, da izdelujejo gostil
niške stole, lesne galanterijske iz

Takoj sem se prepričal, če ima 
tov. Škulj prav. V bližini je bil 
mizar Jože Lavrič. Vprašal sem, 
koliko je zaslužil prej, ko je bil 
plačan po času in sedai, ko dela po 
akordu.

»Pred uveljavitvijo novega tarif
nega pravilnika, ko smo bili plača
ni na uro, urna postavka je zna
šala 57 din, sem zaslužil mesečno 
11.000 do 12.000 din, sedaj ko smo 
plačani po učinku dela, zaslužim 
mesečno od 13. do 14.000 din.«

Franc Debevc dela v strojni de
lavnici pri strojih in dela kot kva
lificirani delavec.

»Sedaj zaslužim do 16.000 din na

Naša reportaža — Naša reportaža

delke, ribiške stolčke za inozem
stvo (Ameriko), dalje o tem, koliko 
je kolektiv prispeval prostovoljnih 
delovnih ur za izboljšanje delovnih 
pogojev v obratih, in drugem.

Pot me je vodila od obrata do 
obrata. Razgovarjal sem g predsed
nikom delavskega sveta Doretom 
Urhom, direktorjem Franom Faj
digo, predsednikom upravnega od
bora Škulom in nekaterimi de avci. 
Beležka se je polnila z odgovori in 
iz njih sem si ustvaril vsaj približ
no sliko kako dela in diha kolek
tiv »Stolarne«, ki zaposluje 39 de
lavk in delavcev in 3 uslužbence.

V direktorjevi pisarni, kjer ima
jo obenem svoj prostor tudi raču
novodkinja in knjigovodkinja, se 
je razgovor z direktorjem Fajdi
gom in predsednikom DS Urhom 
nekako takole razpletal:

»Lansko leto je bilo podjetje v 
prisilni upravi, letos v mesecu ja
nuarju pa je bila prisilna uprava 
ukinjena. Kje so bili vzroki, ki so 
pripeljali podjetje v prisilno upra
vo?«

»Sicer neradi govorimo o tem,« 
sem dobil odgovor, »ker so te stva
ri že za nami, vendar če je že treba 
dati odgovor, je ta: Prej so vladale 
neurejene razmere in ni se vedelo 
kdo pije in kdo plača. Izguba je 
narasla nad 3 milijone din. To je 
že likvidirano. Delovni kolektiv ni 
bil kriv za slabe razmere v pod
jetju ... Stanje v podjetju je po 
prizadevanju celotnega kolektiva 
neprimerno boljše kot je bilo pred 
prisilno upravo ...«

»Tovariš direktor zanima me, 
kako je z izpolnjevanjem letnega 
plana.«

»Od predvidenih 25 milijonov 
smo plan dvignili na 32 milijonov 
din. V I. polletju smo dosegli 16 
milijonov, tudi v drugem polletju 
bo šlo.«

Dore Urh je po prenehanju pri
silne uprave prvi predsednik DS. 
Zaenkrat je ves kolektiv v delav
skem svetu. Pobaral sem ga o de
javnosti DS.

»Seje imamo vsak mesec enkrat, 
če nanese potreba pa tudi večkrat. 
Doslej smo posvetili na sejah naj
več časa razpravi o izboljšanju de
lovnega procesa, ureditvi obratov 
in drugem. Skupno z upravnim od
borom in sindikalno podružnico 
nam je uspelo organizirati prosto
voljno delo za preureditev strojne 
delavnice in postavitev sesalnih na
prav. Naši ljudje so opravili do
slej že nad 1000 prostovoljnih de
lovnih ur .. .« Odrekli so se celot
nemu dobeku, ki bi si ga lahko 
razdelili nad tarifnimi postavkami 
lani okrog 400.000 din, letos v pr
vem polletju pa 460.000 din. Vsa ta 
sredstva so koristno uoorabili za 
izboljšanje delovnih pogojev v pod
jetju. Tako bodo delali še nekaj 
časa tudi naprej...«

V mizarskem obratu sem se 
srečal s predsednikom UO Joželom 
Škuljem. Pripovedoval je:

»Skoro vsa dela so normirana. 
Ljudje sedaj, ko so plačani po 
učinku, več zaslužijo kot prej...«

mesec, to je seveda odvisno tudi 
kakšno delo imam v rokah. Prej 
sem imel 53 din na uro. Razumljivo 
je, da sem manj zaslužil kot sedaj, 
ko sem plačan po učinku ... je pri
povedoval France.

V razgovoru mi je tovariš Škulj 
dejal, da potrebujejo še sušilnico 
za les in lakirnico, to pa je spet 
povezano s finančnimi sredstvi. Teh 
pa primanjkuje... Pa še nekaj. 
Povedati moram, da nismo prej v 
13 letih toliko naredili novega v 
podjetju, kot smo v tem letu. Pre
pričan sem, da bomo v nekaj letih 
prišli na zeleno vejo.«

Strojni obrat je najpomembnejši 
od vseh v podjetju. Stroji brne 
zvonko pesem, ob njih ipa vešče ro
ke dejavcev izoblikujejo les v 
končne proizvode. Vseh strojev je 
19. Okoli obratov podjetja sem vi
del visoke kope bukovih desk. 
Podjetju je uspelo dobiti obratni 
kredit v višini 10 milijonov dinar
jev. »Sedaj lažje dihamo,« mi je 
dejal tovariš direktor.

V obratu, kjer lakirajo in se
stavljajo stole, vlada kiselkast duh 
po kemikalijah in barvah. Pridne 
roke hite z delom. Imajo skupinsko 
normo.

Jože Vesel dela že dolgo v Sto
larni. »V preteklem mesecu nas je 
bilo šest ero, sestavili in politjralj 
smo 1450 stolov. Koliko sem zaslu
žil? 15.200 din.« V njegovi bližini 
je hitel z delom Lojze Lovšin. Tudi 
on je že star delavec v podjetju, 
zato mu gre delo hitro od rok. »V 
tem mesecu bo verjetno nekoliko 
slabši zaslužek«, mi je med delom 
razlagal Vesel. »Dobili smo nekaj 
mladih ljudi iz drugih obratov, ki 
še niso vpeljani v delo. Če je boljše 
delati po akordu, seveda je. Za
služimo več, vendar morajo pri tem 
vsi poprijeti dobro za delo.«

Še in še bi vam laljko pripove
doval, kaj sem slišal in videl v 
»Stolarni«. Imel sem občutek, da 
imajo tu dober kolektiv, ki jim je 
prvo podjetje. Posebno pa velja 
to za starejše delavce. Mladi pa se 
bodo od njih naučili ne samo stro

kovnega dela, temveč tudi delovne 
zavesti in spoznanja, da delajo za 
sebe, da se jim bo to, kar žrtvu
jejo danes in kar bodo žrtvovali 
še jutri v prihodnjih letih bogato- 
obrestovalo.

Delavsko samoupravljanje priha
ja vedno bolj do izraza. Predsed
nik upravnega odbora Jože Škulj in 
predsednik delavskega sveta Dore 
Urh, sta pripovedovala, da je med 
UO, DS in sindikalno podružnico 
(predsednika sindikalne podružnice 
žal nisem našel, ker je bil odso
ten), tesna povezava. Vse važnejše 
probleme razpravljajo najprej na 
upravnem odboru. Na sejo pova
bijo tudi predsednika DS in pred
sednika sindikata. Ko stvari dobre 
prerešetajo, gredo s predlogi pred 
delovni kolektiv.

»Naši artikli gredo dobro v de
nar,« sem slišal pripovedovati. Vi
del sem kvalitetno izdelane stole in 
druge artikle, ki so jim stroji ter 
roke delavcev in delavk dale konč
no obliko. Za domači trg izdelujejo 
stole, za izvoz pa obešalnike in 
druge galanterijske izdelke.

»Zdravo tovariši,« sem zaželel), 
ko sem se poslovil od prijaznih 
ljudi. Za menoj je ostal hrup mo
torjev in obrati tega podjetja, kjer 
je kolektiv zaživel novo življenje 
v svojo in korist skupnosti...

K. Oražem

Nov vrtec za
V počastitev Tedna otroka je 

imel Svet za varstvo otrok in dru
žine Kočevje 9. oktobra sejo. Seji 
so prisostvovali tudi gostje — 
predstavniki političnih organizacij 
jn društev. Predsednica sveta je 
najprej nakazala najvažnejše nalo
ge v skrbi za otroka in družino. 
Otroke, posebno pa otroke brez 
staršev, razvezanih zakoncev in 
druge, ki pogrešajo pravo vzgojo, 
naj bi imela na skrbi vsa družba.

Svet za varstvo otrok in dru
žine je imel skupno s Svetom za 
socialno varstvo dve seji na kate
rih so obravnavali razna aktualna 
vprašanja o skrbi, zdravstvu, pre
hrani otrok in drugem. V tem ča
su je bilo rešeno vprašanje prehra
ne šolskih otrok, ki imajo izdatno 
hrano v »Metki«. V vseh šolah 
uspešno delujejo šolske mlečne 
kuhinje, kjer dobijo šolarji poleg 
mrzle tudi toplo hrano.

V okviru stanovanjskih skupno
sti bo treba urediti, še prej pa 
najti prostore, v katere bodo za
hajali šolski otroci v času, ko ni
majo pouka. Imamo precej prime
rov, ko sta oba starša zaposlena, 
v tem času pa so otroci prepuščeni 
sami sebi in ulici.

Dispanzerji za matere in olroke 
so dobro obiskani. Prav bi pa bilo, 
da bi dispanzerji usmerili delo tu
di na teren, čeprav je bilo tudi v 
tem v zadnjem času veliko stor
jenega.

V kočevski občini je 25 defekt
nih otrok. Posebna šola, ki deluje

Pogled na »Stolaino« s Sodražico v ozadju

Davek na polmilijonske osebne prejemke
Po zakonu je vsak državljan dol

žan; da plača davek tid osebnih 
prejemkov, če so večji kot 500.000 
dinarjev na leto. Vsakdo, ki pov
prečno mesečno zasluži več kot 
41.600 din, tu so vračunani vsi či
sti osebni dohodki, redna plača, 
prejemki nad tarifno postavko, pre
mije nagrade, razni honorarji, so 
dolžni, da sami poskrbijo za pla
čilo davka. K dohodkom se ne pri
števajo dohodki od zemljišč in 
zgradb, ker se za te posebej plačuje 
davek, ter dohodki od igranja na 
srečo.

Davek se bo plačeval po progre
sivni lestvici. Na primer, če nekdo 
zasluži letno 750.000 din, bo plačal 
davek le od 250.000 din (ker pol 
milijona din ne sodi v osnovo za 
obdavčitev) v znesku 5 %, kar zne

se 12.500 din. Za zaslužek preko 
enega milijona za približno 37.000 
din davka. Z višjimi dohodki raste 
tudi odstotek obdavčitve.

Dve možnosti so, da bo lahko 
vsak točno evidentiral dohodke: z 
žiro računom pri banki ali hranil
nici, ali z davčno knjižico. Z ra
čunom pri banki bo lahko ves svoj 
denarni promet usmeril preko ra
čuna, Tudi plačeval bo lahko s če
ki, davčni upravi pa bo lahko poslal 
poročilo banke o svojih dohodkih. 
Kdor pa ima davčno knjižico, bo 
vanjo sam vpisoval dohodke in ^jo 
jan. vsakega leta predložil davčni 
upravi. Poudariti želimo, da so 
predvidene zelo ostre kazni za ti
ste, ki bi dohodnino ne prijavili. 
Plačati bodo morali petkratni zne
sek utajenega davka.

Na območju občine Kočevje jih 
bo le nekaj, ki imajo letne dohod
ke nad pol milijona dinarjev. To 
so predvsem razni strokovnjaki in 
drugi umski delavci, ki zaradi po
treb opravljajo še razna honorarna 
dela, za prevoze s svojimi avtomo
bili prejemajo odškodnino," ki je 
večja od 18 din za prevoženi kilo
meter itd.

Priporočamo vsem, ki so v dvo
mih, če njihov znesek presegaj pol 
milijona, da raje prijavijo dohodke, 
kot pa da bi plačevali visoke kazni.

Na koncu še to: davek na oseb
ne prejemke plačujejo skoro pov
sod po svetu, v Ameriki se celo 
zgodi, da posamezniki plačujejo 90% 
davka od dohodkov.

-Mc

Za močnejše vezi med šolo in starši
Sanj, je zaželeno aktivno sodelova- nje raznih problemov, ki^ se pora- 
nje. Učitelja včasih starši sami za- jajo v času šolanja. V Kočevju smo 
peljejo. Še ni končal pripovedova- že preteklo šolsko leto skušali or- 
nja, žle sledi vprašanje: »Kakšen ganizirati tesnejše st ke. Toda v po
je moj? Koliko nezadostnih ima? polnosti nismo uspeli. Kadar smo 
Alj posluša?« itd. Strpimo se in čutili probleme otrok v družinskem 
taka vprašanja prihranimo za po- življenju, neuspehu v posameznih 
zneje. predmetih, ne lepem vedenju v šoli

Zanimivo je tudi, kdo obiskuje {n izven nje in drugo, smo zagoto- 
roditeljske sestanke. Po doslej zbra- vili indiv dualen stik rod teljev in 
nih podatkih, se za delo in žjvlje- razrednikov. Za vsak razred smo 
nje otrok večinoma zanimajo ma. določili dan staršev. Pri nas je bil 
tere. Malo in malokdaj vidimo oče- uveljavljen vsak drugi četrtek. Star
ta. Ali ni vzgoja zadeva obeh rodi- ši so takrat dobili obvestilo o uspe- 
teljev? _ hu, disciplini in ostalih problemih,

Šola organizira srečanja s starši lahko pa so izmenjali tudi razne 
najmanj štirikrat letno. Za ureja- misli o vzgoji svojega otroka z raž
nje vzgojnih vprašanj, je to zelo redniki. Iz teh razgovorov so dobili 
malo. Še manjši pa je odstotek koristna obvestila tudi šolniki in 
staršev, ki poleg rednih roditeljskih jih bodo lahko uspešno uporab1 lj v 
sestankov obiskuje šolo. Samo rodi- šolskem delu. Ta način nekoliko 
teljski sestanki ne pomenijo do- vsklajuje tudi vzgojne metode dru- 
voljno vez med domom in šolo. zine in šole, zato ga bomo obdržali 
Prosvetnj delavci čutimo, da starši tudi letos.
vlagajo premajhen napor v reševa- Ko smo pregledovali podatke o

kateri starši orešolati otroke iz ene 
občine v drugo, ali iz ene šole na 
drugo šolo. Preden se odločijo za 
ta korak, naj premislijo, če svoje
mu otroku ne škodujejo. Najprej 
naj se pogovorijo z učitelji, ki otro- 

prihajanju staršev v šolo, simo ugo- ka učijo. V šolo naj pridejo več- 
tovili tudi to, da je najboljši učni krat, ne pa le ob koncu šolskega 
uspeh pri tistih otrokjh, katerih leta, ko jih neuspeh otroka razoca- 
starši so tesno povezani s problemi ra. V praksi sedaj velja (kar je nn- 
šole. Kolikor slabši je interes star- pravilno), da starši slab;h otrok 
šev za delo otrok, toliko slabši je pridejo v šolo ob koncu polletja oz. 
tudi vzgojni in učni uspeh. Razum- šolskega leta, kadar se neobhod.no 
Ijivo je, da te trditve ne smemo postavi vprašanje popravljanja ocen, 
posplošiti, češ da so odlični učenci popravnih izpitov, ali ponavljanja 
samo zato, ker staršj prihajajo v razredov. Tak obisk očitno sodi 
šolo. Prav gotovo pa tu trdno ve- med intervencije pri razredniku, 
lja pregovor »Besede mičejo, vzgle- da se otrok še enkrat izpraša. Vsi 
di vlečejo«. Koder in kadar otrok se držimo pravila zdravstvene služ- 
čuti enotnost zahtev, se jim bo be (bolezen zdravi, dokler je čas), 
podredil, ker ve, da drugače ne pa bomo gotovo opravili koristno 
more. delo za mladi naraščaj.

Včasih so za slabe ocene otrok Doslej smo največkrat govorili le 
neposredno krivi starši. Od šole so o prihajanju staršev v šolo. Po- 
opozorjeni o slabi oceni otroka, trebna pa je tudi pot učitelja na 
Otroka vpraša to ka j je On trdi, da otrokov dom. Na velikih šolah je 
je vse znal. Oče in mati to verja- res težaven ta kontakt. Letos pri
meta. Sledi objokovanje, kako je pravljamo tudi zunanje roditeljske 
otrok zapostavljen in obrekovanje sestanke ali sestanke po določenih 
šolnikov, kako so krivični. Zaradi terenih jn strnjenih vaseh, ker se 
»krivičnosti« učiteljev, hočejo ne- staršem spričo bližine mnogo bolj

Teden otroka
za te otroke pa zajema zaenkrat 
samo otroke iz mesta. Šoli pri
manjkuje prostorov, učnih pripo
močkov, premalo je tudi kadra za 
to šolo.

Na seji so se dotaknili tudi te
žav, ki jih povzročajo vzgoji vzgoj
no zanemarjeni otroci, velike pre
glavice. Za vzgojo teh otrok naj bi 
se zavzele tudi organizacije in 
društva in naj bi ne bila to skrb 
samo Sveta za varstvo otroka in 
družine. Skrb za otroke razvezanih 
staršev je bila doslej bolj šibka. 
V zadnjem času so posvetile tem 
otrokom precejšnjo skrb medicin
ske sestre in babice, ki jih od časa 
do časa obiskujejo na domu.

Letos je letovalo precej otrok 
na morju jn drugod. Nekatera le
tovanja v počitniških kolonijah, ta
ko na primer v Senju, se niso ob
nesla, kjer je bi kraj neprimeren. 
Kraje, kjer bo prihodnje leto leto
vanje je treba izbrati in pripraviti 
vse potrebno še letos. Letovanje 
naj bi bila krajša, tako da bi pri
šlo na vrsto več otrok.

Ko so razpravljali o teh stvareh 
so prišli tudi na idejo, kako bi se 
uredilo s podjetji in drugimi, ki 
imajo ob morju stalne prostore 
za letovanje, da bi nekaj otrok 
preživelo letovanje v njihovih pro
storih.

Sprejeli so program dela za na
prej. Ta je precej obširen. Navedli 
bomo nekatere najvažnejše misli:

Na roditeljskih sestankih je po
trebno tolmačiti zakon o šolski re
formi, vzgojiti je treba državljane, 
da bodo lahko v pomoč šoli. Po
globiti se bo treba v delo otroških 
ustanov. Otroški vrtci naj bi bili 
odprti po ves dan, le tako bodo 
lahko v celoti služili svojemu na
menu. Ustanoviti je treba lutkov
no gledališče za otroke. S program
skimi sveti pri kinu »Jadran« Ko
čevje in pri »Svoboda« Rudnik naj 
se uredi, da bodo ti kinematografi 
predvajali tudi primerne mladinske 
filme na matinejah za šolske 
otroke.

V okviru stanovanjske skupnosti 
naj se uredi javna pralnica in kr- 
palnica. Poživeti je treba šolo za 
starše, ki naj bi delala v okviru 
Delavske univerze. Program govori 
tudi o zdravstvenem nadzoru zapo
slenega osebja v otroških ustano
vah in šolskih mlečnih kuhinjah 
in drugih vprašanjih.

Ob koncu so se udeleženci seje 
napotili pred zgradbo bivšega so
dišča. Tovarišica Ivanka Jamnik je 
izročila svojemu namenu nov otro
ški vrtec, ki je začel delovati v 
dveh prostorih te zgradbe. Vrtec, 
v katerem je našlo prostor trideset 
otrok, deluje v okviru stanovanj
ske skupnosti. Za malčke je lepe 
preskrbljeno in se zelo dobro poču
tijo. V tem vrtcu so predšolski 
otroci, stari 3, 4 in 5 let. Nov 
otroški vrtec je najlepše darilo v 
Tednu otroka.

VOLITVE
V MLADINSKO ORGANIZACIJO

V teku so volitve vodstev mladij 
skih organizacij. Dosedaj so imel* 
sestanke in volitve, kjer so izvoli'1 
nova vodstva mladinske organiza
cije na gimnaziji Kočevje, Stari 
cerkvi, Banja loki, Fari, Predgradu, 
Vimolju, podjetju »Avto« in n6*®"
terih drugih krajih. Na sestankih 
je mladina največ razpravljala • 
izobraževanju mladih ljudi, o usta
navljanju aktivov mladih Zadruž
nikov in vključevanju mladincev 
in mladink v aktive, vključevanju 
mladine v razna društva, plačeva
nju članarine in drugem. Sprejeli 
so tudi načrte dela za bodoče.

Volitve vodstev mladinskih orga
nizacij morajo biti končane v tem 
mesecu, zato naj organizacije po
bite z volitvami. Občinska konfe
renca mladinske organizacije be 
predvidoma v drugi polovici no
vembra.

dostopni. Menim pa, da ni nujno, 
da roditeljske sestanke organizira 
edinole šole. Organizirajo jih tudi 
lahko stanovanjske skupnosti, te
reni, vasi, kjer se starši pogovorijo 
o konkretnih vprašanjih svojih 
otrok. Na takih sestankih lahko 
razpravljajo o igriščih, o prostem 
času otrok, o prostorih, namenje- 
nih za otroke, o otroških zabavah 
in podobno. Mnogo koristnega bode 
šole nudile staršem s prirejanjem 
razstav, prireditev, proslav in po
dobno. Želimo, da bi starši še ak
tivneje sodeloval) s šolo pri orga
nizaciji otroških praznikov in izle
tov.

Razen skopo omenjenih oblik, se 
kočevski šolniki pripravljamo na 
predavanja za starše. Na vsaki šoli 
bo vsaj enkrat mesečno. Ta bodo 
nudila pogoje za diskusijske večere 
in podobno.

Še mnogo je oblik preko katerih 
se šola in dom lahko uspešno po
vezujeta. Razumno delo je potreb
no na obeh straneh. Zavestno go
jimo tud,- vzgojne vplive političnih 
in društvenih organizacij, pa bomo 
zanesljivo oblikovali harmonične 
osebnost.
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Prostovoljno delo
Objavljamo podatke o prosto

voljnem delu v Kočevju za tretji 
teden. Posamezne sindikatfie po
družnice so prispevale naslednje 
število prostovoljnih delovnih ur:

ObLO 27 ur, Kmetijsko gozdar
sko posestvo 45 ur, »Elektron 20 
ur, »Steklarstvon 2 uri, Sodišče 
25 ur, Socialno zavarovanje 2 uri,
»Ključavničarstvo« 10 ur, Kata
ster 7 ur, Kemična tovarna 19 ur, 
Knjigovodski center 15 ur. Od 
začetka del do vključno 13. okt. 
je bito opravljeno sfcupHo 1147 
prostovoljnih delovnih ur, kar je 
že lepa številka.

Med tistimi, ki so sq pri pro- 
■s'ovoljnem delu posebno izkazali 
moramo uvrstiti med najboljše 
rudarja Ignaca Mencina iz Ko
čevja. Tovariš Mencin je prispe
val dosedaj 15 prostovoljnih de
lovnih ur. Želimo, da bi našel 
čim več posnemalcev.

Vajenska četa je opravila dose
daj pri gradnji Vajenskega da
ma 1191 prostovoljnih delovnih 
ur. V ilustracijo naj navedemo, 
da so vajenci dosedaj razložili z 
vozov 2000 kom. opeke, iz kamio
nov 9000 kg cementa, presejali 
25 m3 gramoza, prenesli 38.500 
kom. opeke na gradbišče v l. in 
II. nadstropje. Poleg tega so pre
nesli na gradbišče v I. in II. nad
stropje skupno 4564 kom. »rapid« 
opeke. Poleg tega so pomagali pri 
mešanju malte in betona ter pri 
drugih delih na gradbišču.

Prostovoljnega dela se udeležu
je povprečno vsak dan 18 vajen
cev. Vsak vajenec bo delal pov
prečno do 14 dni. Doslej so de
lali po 6 ur dnevno od 6. do 12. 
ure, sedaj pa delajo po 5 ur, od 
7. do 12. ure. Vajdnci bodo de
lali pri Vajenskem domu dokler 
bo trajala gradbena sezona.

Uspela gasilska vaja llredilev pašnikov na Travni gori
Gasilci občine Kočevje so v ne- govoril predsednik Občinske zveze 

deljo slavnostno proslavili 10 let- Jože Oberstar. Zlasti je poudaril 
njco dela gasilske zveze in 40 let- odgovornost, ki jo imajo prosto- 
nico KPJ. Najprej je bila slavnost- voljni gasilci pri reševanju družbe
na seja Občinske gasilske zveze, na ne in zasebne imovine ter reševa-
kateri so bili prisotni predsednik 
Okrajne gasilske zveze prof. Božič, 
tajnik te Zveze, predsednik občine 
in zastopniki vseh gasilskih društev 
občine.

O delu gasilcev in obletnici je

nju ljudi v primerih nevarnosti. 
Pohvalil je delo gasilcev in vodite
lje društev in dal posebej za zgled 
vsem gasilcem Alojzija Lesarja, Iva
na Kluna in Ferda Paradiža, ki vla
gajo vse svoje moči in čas za ko
rist prostovoljnega gasilstva.

Ob deseti uri pa so gasilci na 
Trgu 3. oktobra prikazali praktično 
vajo pri gašenju požara in reše
vanju ljudi iz goreče hiše.

Zaradi nepazljivosti ali drugih 
razlogov izbruhne požar. Na tele
fonu 03 zapoje zvonec, dežurni ga
silec da znak za preplah in že je 
bil na mestu požara komandni 
avto. Za njim pridrve gasilci na av
tomobilu in vozovih, odjeknejo po
velja in že stečejo gasilci vsak na 
odrejeno mesto. Požar se je začel 
v pritličju hiše in se hitro širi na
vzgor. Stanovalci višjih nadstropij 
so pred izbiro: skočiti nekaj deset 
metrov visoko na betonski tlak ali 
živi zgoreti.

Ne, ne eno ne drugo. Gasilci so 
tu. S pomočjo posebnih lestev se 
spenjajo od okna do okna in kma
lu so na vrhu stavbe. S seboj vle
čejo dolgo vrv. Zabrnijo motorke

Vneti opazovalec se oddahne, ko 
se zave, da je to bila samo vaja. 
Toda, ali se ne bi to lahko zgodilo 
danes, jutri podnevi ali ponoči ? 
Ko bi nesrečo občutili, bi marsikdo 
bolje znal ceniti naloge gasilstva 
in sam stopil v njihove vrste.

Naj dodamo, da je vaja odlično 
uspela in pokazala vsestransko spo
sobnost kočevskih gasilcev. To po
trjuje tudi laskava izjava prof. Bo
žiča, ki je dejal: »V Kočevju pa 
res ne potrebujete poklicnih gasil
cev!«

-M c

Jesen je krepko pritisnila tudi v 
doline. Jutranje slane in mraz so 
postale že vsakdanja stvar. Listje 
rumeni in odpada... Kmetje hue 
s spravljanjem zadnjih pride.kov 
iz njiv. Zemlja se mora spočiti in 
pripraviti za prihodnje leto, da bo 
zopet lahko rodila. Letos moramo 
biti kar zadovoljni z njenimi da
rovi ...

Upravnika Kmetijske zadruge So
dražica Franceta Levstika sem na
šel v pisarni, kjer je imel pred se
boj na pisalni mizi kup raznih ra
čunov in papirjev. Takoj sva začela 
razgovor o pogodbenem sodelova
nju, ki je v zadrugah zelo pogosta

Gornik o gorniških problemih
Kjer so ljudje, tam so besede. 

Tako je prišlo do nepredvidenega 
razgovora s tovarišem Arkom, po 
domače Andrejevcem z Gore nad 
Sodražico. Mož je razgledan in tudi 
veliko ve. Pogovor je tekel o tem 
in onem, kaj je dobro in kaj ni in 
kaj bi bilo treba storiti, da bi bilo 
boljše. Andrejevcev oče se bavi z 
živinorejo in kmetijo. Prav tisti 
dan je prišel v Sodražico, da bi ku
pil teličko in z njo povečal število 
repov. Sam ne vem kdaj sva prišla 
v »kooperacijo«.

»Pri nas na Gori, je to nekaj no
vega. Letos sem tudi jaz pa tudis ss zstisi srs

Do najvišjega nadstropja je že raz- £ se to ^ novotanja obnesla n^>
peto široko platno in iz ognja naj- ^’^erL™Inl 
prej rešujejo ranjence, otroke, že
ne in nato gasilce. Zadnji se ne

Ogenj je pogašen, toda zgorele so 
tudi stopnice. Gasilec, ki je z vrha 
stavbe gasil, se po vrvi spušča 

navzdol

morejo spuščati več po platnu, za
to pritrdijo močno vrv in se po 
njej spustijo. Ob stavbi so nape
ljani električni in telefonski vodi, 
zato je potrebna velika spretnost, 
da pride nepoškodovan na tla.

Sobotni večer v Kočevju
Pod večer so se gosti, težki obla- so vsi ljudje ob sobotah zvečer?«, 

ki razkadili in poslednji sončni sem se vprašal. V gostilnah, v ka- 
žarkj so pokukali iznad Mestnega varni, kjer gledajo televizijo... Saj
vrha na Kočevje. Deževne kaplje 
na listjii so se zableščale, zaleske
tale so se mokre strehe in šipe, 
toda sonce je bilo že preslabotno, 
da bi popilo vso mokroto. Kmalu 
se je sončna krogla potopila za 
hribe, nad zemljo pa se je pričel 
spuščati mrak ... Iz tal pod hribom

kam drugam pa človek res ne more. 
Kino ... kavarna ... gostilna. In 
teden je pri kraju'... in prične se 
nov, z njim novo delo, nove skrbi. 
Da, življenje je kljub vsemu pe
stro!

Kočevska kegljišča so vedno do
bro obiskana. Pri nas ljudje radi

colenga, pa ga moram dati malo 
na zob!!«...

Visoko v zvoniku je zaškripalo, 
premaknili so se vzvodi in nočno 
tišino je pretrgalo deset udarcev. 
Deset je ura... Po mestu je zdr
vel »Fičo«, njegovi žarometi so za 
trenutek oplazili zidove hiš in iz
ginili. Mimo se je pripeljal samo
ten kolesar... Kavarna je bila 
razsvetljena, iz nje pa je prihajalo

so se pričele dvigati megle in skozi balinajo, preganjajo na ta način nejasno mrmranje. Vstopil sem. Kot
gosto megleno zaveso se je zašli 
šala enolična žabja pesem . . .

Sobota je in precej hladno, zato 
se ljudje raje drže po domovih. Ta 
dan se mi zdi že od nekdaj najbolj 
dolgočasen, čeprav mi je bilo ob 
misli, da bom drugi dan prost, 
vedno prijetno ... Toda prav zaradi 
tega občutka brezdelja se večkrat 
hisem imel kam dati... Tako sem

dolgčas in pozabijo na vsakdanje 
težave. »Pri lovcu« je bilo na vrtu 
kljub hladu precej živahno. Šeste
rica kegljačev se je vztrajno su
kala po kegljišču, nekdo pa je za
mišljeno raztezal meh. Eden ali dva 
para sta se skušala ogreti na ple
sišču ...

»Ljubica, trikrat po dva deci!« so 
naročili kegljači, ki so zgubili

tudj tisto soboto brezciljno pohaj- igro...« Sedaj bo drugače...«, je 
k°val po mestu, opazoval ljudi in trojica obljubila. »Bližaj!« »Punt? 
"aravo in pri tem skušal čim manj Ne? Naj tolčem?« Pomeril je, za
misliti ... mižal na eno oko, zamahnil z ro-

Odšel sem na Rudnik v kino. Film ko in krogla je v lepem loku zle-

v kinu so sedeli gostje pred televi
zorjem, drugi pa so bili zatopljeni 
v branje revij in časopisov. Šahov
ski klub je bil prazen, toliko bolj 
pa je bil zaseden kvartaški kotiček. 
Ti se niso zmenili za televizijski 
program, za prijetno glasbo, za 
ljudi okrog sebe. Vztrajno so me
šali in metali karte, pili in kadi
li... Kot rahla meglica je plaval 
nad vsemi cigaretni dim.

Že nekoliko okajen gost se je 
pretegnil na stolu, zazehal, pome
žiknil deklici v kotu in iz njegovih 
ust se je utrgalo nekaj pesmi po

ne vem, vendar kot sem dejal, po
izkusili smo. Če se bo Italijanka 
obnesla jo bomo tudi za naprej 
sejali.«

»Kako pa drugače pri vas?«
»Novega dovolj, samo nič razve

seljivih novic. Naj začnem z za
družnim domom (nekateri ga ime
nujejo trgovski dom), katerega 
gradnja je obstala na pol poti. V 
spodnjih prostorih je dom dogra
jen. V njem so dobili prostore tr
govina in gasilci, gornji del pa je 
dograjen samo v surovem stanju. 
V gornjem delu doma je določen 
prostor za šolo. Gorniški učenci se 
še vedno stiskajo v prostorih stare 
šole, ki ne ustrezajo svojemu na
menu. Tudi KUD »Majde Šilc« nuj
no rabi prostor za svojo dejavnost. 
Tudi temu društvu je namenjen 
prostor v novem domu.«

»Zakaj pa ste prenehali z de
lom?«

»Zmanjkalo je finančnih sredstev 
in tudi za naprej ne vemo kdaj to 

dom v celoti dograjen.«

»Kolikor vem imate na Gori že 
nekaj let elektriko. Ali ste zado
voljni z njo?«

»Mislim, da smo dobili na Goro 
elektriko 1952. leta. Tudi z elek
triko ni vse v redu. Dve vasi to so 
Petrinci in Janeži imajo industrij
ski tok in v njihovih hišah elek
trika lepo sveti, v vaseh Kržeti, Kra
čah in Betonovo pa nimajo indu
strijskega toka. Elektrika v teh 
vaseh slabo sveti, tako da se radio 
v večernih urah sploh ne sliši. V 
prizadetih vaseh so izbrali režijski 
odbor za napeljavo industrijskega 
toka. Ta se po svojih močeh trudi, 
da bi prišlo do izboljšanja elektri
ke. Ljudje so prispevali v ta namen 
les v vrednosti 500.000 din.«

»In kdaj miglite, boste prišli do 
industrijskega toka ...«

»Ja, zadeva je toliko komplici
rana, ker bo potrebno prej zgraditi 
še transformator. Ta to pa stal 
baje okrog 2,000.000 din. Toliko pa 
nismo sposobni, da bi ga sami zgra
dili. Tako smo prisiljeni kljub vsej 
naši dobri volji in prispevku, ki za 
naše tri male vasice ni bil majhen, 
da ob večerih še naprej sedimo ob 
slabi razsvetljavi, čeprav imamo 
elektriko. ..«

Naneslo je, da sva z Andrejev- 
cevim očetom obdelala samo senčne 
strani, ne pa tudi sončnih, ki jih 
imajo kot drugje tudi na Gori. To 
pa je nama preprečila prehitra lo
čitev; zavila sva vsak po svojih 
opravkih. Bodo pa dobre stvari z 
Gore prišle drugič na vrsto. Andre- 
jevcemu očetu in ostalim Gorni
kom želim, da bi italijanka dobro 
uspevala, da bi se našla sredstva 
za dograditev doma ter da bi tudi 
elektrika svetila tako kot si želijo 
ljudje na Gori... 
i, .' , -k-

»tema«. Pripovedoval je, da so ime
li letos planirano posejati v za
družnem sodelovanju 10 ha itali
janske pšenice. Plan so dosegli in 
pol hektara še presegli. Letošnji 
rezultati Italijanke »Salto« in »Elja« 
so bili zgovorni dokaz, da se iz
plača sejati Italijanko. Povprečen 
donos je znašal od 3000 do 3600 
kilogramov na hektar. Pridelek do
mače pšenice je bil veliko slabši.

Ječmena so posejali kmetovalci 
v zadružnem sodelovanju okrog dva 
hektara. Letos so sejali italijansko 
pšenico »Salto« in »San pastore« — 
približno vsake pol. Zadruga je 
pravočasno poskrbela za umetna 
gnojila, semena in drugo. Sedaj je 
dolžnost kmetovalcev, da se bodo 
držali strokovnih navodil, da to 
seme dalo to kar pričakujemo od 
njega.

»Kako izgleda sodelovanje, med 
zadrugo in kmetom v zvezi z da
jatvami, ki jih mora plačati koope
rant za vložene stroške zadrugi?«

»Lani je Kmetijska zadruga za
računala 15 % akumulacije za vlo
ženo sodelovanje, letos pa je sode
lovanje v drugačni obliki. Sedaj je 
določen prispevek kooperanta za
drugi v sami pogodbi. Kooperant 
plača zadrugi po površini in v na
turi.«

Še sva razpravljala o pogodbe
nem sodelovanju, o tem, da vlada 
med kmetovalci precejšnje zanima
nje za italijansko pšenico in dru
gih stvareh. Potem sva se »vrgla« 
na živinorejo. Sodraška dolina je 
znana po razviti živinoreji. Le-ta 
ima tu že dolgoletno tradicijo. Ži
vinoreja daje kmetovalcem lepe do
hodke ...

»Na zadnji seji zadružnega sve
ta,,« je dejal tovariš upravnik, 
»smo razpravljali o ureditvi hlevov 
za živino in agromeritvenih delih 
na pašnikih na Travni gori. Imamo 
že izdelan načrt za agromelioracijo 
pašnikov (ureditev zemlje na paš
nikih) in adaptacijo hlevov na 
Travni gori. Zgradili bomo senik in 
dogradili hišo za oskrbnika. Načrt 
obsega tudi nabavo 50 glav mlade 
plemenske goveje živine na Travni 
gori.«

»Pa krediti,« me je zanimalo.
»Kredit bomo dobili le za nabave 

živine in agromelioracije, vsa osta
la investicijska dela pa bomo finan
sirali iz lastnih zadružnih skladov, 
in sicer v višini okrog 4 milijonov 
dinarjev, za 7 milijonov din pa bo
mo najeli kredit.«

Zvedel sem tudi, da so agrome
lioracijska dela na pašnikih na 
Travni gori v teku. -k

bil slab, dvorana pa je bila kljub tela. Tresk in nezaželena krogla se dobnega: »Ne grem domov, ne grem Torek

KOLEDAR
Sobota, 17. oktobra — Mira 
Nedelja, 18. oktobra — Luka 
Ponedeljek, 19. oktobra — Etbin

ftemu na pol prazna. Dve uri sta žal, 
yse prehitro minili. Zopet smo sto- 
Dili v noč; objel me je hlad. Me- 
sto je mirovalo, ovito v rahlo me
deno kopreno, skozi katero so se 
tu in tam svetlikale luči; čevlji so 
^se preglasno udarjali ob asfalt, ki 
se je motno lesketal v soju cestnih
svetilk.

Naj grem spat? Ne... poglejmo 
ra.ie malo po mestu, saj menda še 
ne spijo vsi?! — Zavil sem na po
stajo. Ogrnjena v temen plašč no- 

je čakala vlak iz Ljubljane. Ti
šina. Nenadoma pa sem začul ve
selo pesem o ljubici in vinčku ...

peronu je sedela sku- 
vala ft’ Se smejala i" prepe.

»Dajmo še tole, Avsenikovo!« je 
eden predlagal. »Nak, to smo že. 
Ne bi raje kakšno bolj moderno?

je odkotalila proč... »Šiška!«, je 
zaklical eden in po taktu polke za
plesal po kegljišču. Drugi se ni 
strinjal in morali so zmeriti.

Kakor pri vsaki igri, tudi tukaj 
ni manjkalo kibicev. Vzpodbujali so 
eno ali drugo stran in jim seveda 
pomagali s strokovnimi nasveti

domov ...« Dvignil se je, stopil od 
mize do mize, se skušal z vsakim 
zaplesti v pogovor in le s težavo 
so ga spremljevalci spravili domov. 
Toda še dolgo je pred vrati odme
val njegov; »Ne grem domov, ne 
grem domov...«

Počasi se je kavarna umirila, ce-

20. oktobra — Felicijan

Tudj pri »Kmetu« so navdušeno ste so se izpraznile. Ostala je samo 
balinali, toda ti igralci so bili že še svetloba uličnih svetilk, soj me. 
malo pod paro, zato jim tudi roke seča, megla in pesem žab v dalja-
niso bile več prav sigurne.

Zažejalo me je, zato sem stonil 
k Činklu na čašo piva. Prepričal sem 
se, da človek v gostilni vedno sliši 
kaj novega. Skupina gostov, k; je 
dala dve mizi skupaj, je verjetno 
nekaj praznovala, mlad fant pri 
mizi v kotu je nestrpno pogledoval 
na uto — verjetno je koga čakal, 
pri sosednji mizi pa je sedela sku
pinica mladih delavcev, Hrvatov. V

Ko tavam po dežju?« Zapel je, dru- njihovi družbi je sedel pobič, ki je 
9i so mu pritegnili. V vesel napev menda še lansko leto hodil v gim- 

je vmešala nenadoma rudniška nazijo. Pred njimi sta se na mizi 
sirena, ga za trenutek preglasila, šopirila dva litra vina! Radi bi za- 
hato pa prav počasi pojenjala. Kot peli, pa jim ni prav šlo, zato so se

vi... Za mestom je zapiskala lo
komotiva, jutri pa bo nedelja ...

Franc G.

STRELCI SO TEKMOVALI 
V RIBNICI

Strelska družina »Jelenov žleb« 
iz Ribnice je v počastitev 40. ob
letnice KPJ organizirala v nedeljo 
11. oktobra strelsko tekmovanje z 
malokalibrsko puško. Na tekmova
nje je povabila sosednje strelske

Sreda, 21. oktobra — Urška 
Četrtek, 22. oktobra -r- Zorislava 
Petek, 23. oktobra — Severin

GIBANJE PREBIVALSTVA 
RIBNICA

Rodili sta: Špilak Ana, delavka 
iz Ribnice 194 — deklico Slavko in 
Krže Anica, gospodinja iz Kržetov 
19 — deklico Ljudmilo.

DRAGA
Umrla sta: Mihelič Blaž, osebni 

upokojenec iz Črnega potoka 9, 
star 79 let. Na Golniku je umrl 
Rus Aleksander, pismonoša iz Lo
škega potoka, star 47 let.

DOBREPOLJE
V ljubljanski porodnišnici je ro

dila Novak Marija, gospodinja iz 
Male vasi 21 — dečka Henrika.

Umrl je Levstek Anton, soc. pod-

sovjetsko-jugoslovanski barv. film 
»Aleksa Dundič«; 24. in 25. okt. 
ameriški barvni film »Valentino«.

RIBNICA; 17. in 18. oktobra franc, 
barvni film »Helena in možje«; 
24. in 25. oktobra ameriški film 
»Onstran v gozdu«.

SODRAŽICA; 17. in 18. oktobra če
ški barvni 
Švejk«; 24. 
riški barvni film »Mož iz Kolo
rada«.

LOŠKI POTOK; 18. oktobra ameri
ški barvni film »Gog«; 25. okt. 
jugoslovanski film »Naša pota se 
razidejo«.

VELIKE LAŠČE; 17. in 18. oktobra 
ameriški film »Gospod 880«; 24. 
in 25. oktobra ameriški film 
»Proti pričam«.

DOBREPOLJE: 17. in 18. oktobra
X. francoski barvni cinemascopski

nisem plačnik za dolgove, ki jih 
je naredila moja žena Ivanka Šmi- 
goc. Prizadeti naj se obrnejo na 
njen naslov: Šmigoc Ivanka, Pečki 
24, pošta Makole pri Poljčanah.

ČESTITKA
Tereziji Grivec iz Grčaric želije 

film »Dobri vojak za god vse najboljše mož, sin Lojze 
in 25. oktobra ame- z ženo, France in Albina.

DEŽURNE TRGOVINE 
Dežurno službo imajo: v soboto, 

17. oktobra od 8. do 12. ure in od 
14. do 17. ure trgovina »Oskrba«, 
Ulica Jožeta Šeška. V soboto, 24. 
oktobra, ob istem času, ima dežur
no službo trgovina »Potrošnik«, Re
ška cesta.

NOV DELOVNI ČAS TRGOVIN 
Kakor vsako leto, je tudi letos 

film »Vrnil Se bom v Kandaro«; v skladu z veljavnimi predpisi pod- 
21. oktobra amer. film »Ljudje jetje »Trgopromet« Kočevje spre- 
iz Arana«; 24. in 25. okt. ital. menilo za čas zimske sezone de-

družine iz Velikih tašč,' Sodražice, Piranac iz Doma počitka, Ponikve,

7 zadnjih vzdihljajih je še dolgo 
hropla ... Nekje na rudniku je cvi- 
leče zapiskala lokomotiva ... »Kje

raje silili s pijačo. Vprašal sem ti
stega, ki sem ga poznal: »Kaj bi 
se rad napil?« »Ja, veš, danes je

'čelik del družabnega življenja v Kočevju se odvija v lokalih gostin
skega podjetja »Pugled«, predvsem v kavami in v baru hotela

Ortneka!, Grčaric, Loškega potoka 
ter iz Kočevja. Vabilu pa se je od
zvala samo ekipa strelske družine 
iz Kočevja.

Tako so tekmovale tri ekipe iz 
Ribnice ter ekipa jz Kočevja. Ta 
je s svojim uspehom pokazala, da 
nima samo razumevanja za razvi
janje strelstva, temveč da so res 
dobri in izbrani strelci; zasedli so 
prvo mesto.

Po končanem tekmovanju je 
predsednik strelske družine »Jele
nov žleb« tovariš Franc Logonder 
čes'ital najboljši ekipi ter ji v 
priznanje za doseženo I. mesto iz
ročil »ribniški šopek«. Darilo naj 
tekmovalce spominja na uspelo tek
movanje ter spodbuja k nadaljne. 
mu sodelovanju med strelskimi 
družinami.

— *_

CESTNA RAZSVETLJAVA
Od kavarne do hotela v Kočevju 

pripravljajo novo cestno razsvet
ljavo. Ta to sodobno urejena, na 
železnih stebrih in kablovski iz
vedbi. Namestili bodo živosrebrne 
žarnice. Računajo, da bodo dela 
dokončana do 24. oktobra.

star 83 let.
SODRAŽICA

Umrla je Čampa Frančiška, roj. 
Marolt, preužitkarica iz Sodražice 
46, stara 82 let.

KOČEVJE
Poročili so se: Lipovec Franjo, 

trg. poslovodja iz Starega loga 6, 
star 28 let in Kenda Francka, trg. 
pomočnica iz Kočevja, Ljubljanska 
cesta 8, stara 19 let: Kovač Anton, 
delavec iz Slovenske vasi 38, star 
26 let in Ovsenik Frančiška, delav
ka iz Slovenske vasi 38, stara 19 
let.

Rodila je Horvat Alojzija, gosoo. 
dinja iz Stare cerkve 45 — dečka 
Slavka.

KINO
JADRAN, Kočevje: od 16. do 18. 

okt. ameriški barvni cinemascon- 
ski film »Tri Evina lica!«; 18. 
oktobra matineja filma »Deklica 
in hrasf«; od 20. do 22. oktobra 
jug oslovansko-jtali lanski barvni 
film »Veljka modra cesta«; od 
23. do 25. okt. italijanski barvni 
cinemascopski film »Carstvo son
ca«.

SVOBODA, Rudnik: 17. in 18. okt.

barvni film »Odisej«.
PONIKVE; 22. oktobra amer. 

»Ljudje iz Arana«.
KOČEVSKA REKA: 17. in 18 

jugoslovanski film »V soboto 
zvečer«; 21. oktobra angl. film 
»Jokaj, ljubljena zemlja«; 24. in 
25. oktobra italijanski barvni 
film »Lukrecia Borgia«.

PREDGRAD: 17. in 18. oktobra
mehiški film »Umiram srečna«; 
24. in 25. oktobra angleški barv. 
film »Pariz mesto zaljubljenih«.

BROD NA KOLPI: 17. in 18. okt. 
italijanski film »Sto let ljubez
ni«; 24. in 25. oiktobra barvni 
film »Gospodar Balantraca«.

ZAHVALA
Ob smrti naše drage mame 

VALENT AR MARIJE 
Šalke vasi, se prisrčno zahvalju-

lovni čas svojih trgovin in proda- 
film jaln.

Od 15. okt. 1959 do 15. aprila 
okt. naslednjega leta, bodo trgovine od

prte v dopoldanskih urah od 8. do
12. ure. V popoldanskih urah pa od 
14. do 17. ure.

Ob sobotah bodo trgovine odprte 
od 8. do 14. ure. Dežurne trgovine 
pa od 8. do 12. in od 14. do 17. ure.

Mlekarne bodo ob delavnikih od
prte od 6. do 10. ure in od 13. da 
16. ure. Ob nedeljah pa od 6. do 
10. ure.

V Tržnici to prodajalna sadja-ze- 
lenjave odprta vsak dan od 6. do
13. ure, d očim trgovina s sadjem 
in zelenjavo posluje enako kako* 
ostale trgovine.

»Trgopromet« Kočevje

jemo Pojetovim, Letnarjevim, Cim- fzdaja in tiska ČZP »Kočevski tisk« 
pričevim in Sturmovim za pomoč v Kočevju. Urejuje uredniški odbor 
ob njeni smrti. Prisrčna hvala rud- — Odgovorni ured. Matija Cetinski
niški godbi, ki jo je spremila na 
njeni zadnji poti, društvu upoko
jencev za udeležbo, kakor tudi vsem 
prijateljem in znancem ter kolek
tivu Veterinarske bolnice za izra
ženo sožalje.

Žalujoči
OBVESTILO

Podpisani Šmigoc Branko iz Ko
čevja, Trg svobode 5, obveščam, da

— Uredništvo in uprava V Kočevju, 
Ljubljanska cesta 14a, telefon 3-89. 
Naročnina je din 400.—, polletna 
din 200,— in je plačljiva v naprej. 
Za inozemstvo je din 800,— oz. 
2,5 ameriškega dolarja. Tekoči račve 

600-713 
1-265

pri KB, podružnica za Kočevje. 
Poštnima plačana v gotovimi.
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POSREDUJEJO
Sodišče me je obtožilo brez mo
je prisotnosti, da moram plačati 
tožniku nek znesek. Pritožil sem 
$e na Okrožno sodišče, toda niso 
hoteli zaslišati novih prič. -Korn 
naj se še obrnem!

B. M. Kuželj 14
V vsaki odločbi sodišča je na

vedeno kam in do kdaj se lahko 
pritožite.

_*__
Pred meseci sem kupil motor

no kolo in pravijo, da bom mo
ral plačati davek za vse leto. Kaj 
pravite Vi?

I. Z. Dobrepolje 
Nič, ker nimam motorja.

_*__
V časopisih večkrat berem, da 

je obisk potekal po protokolu. Ne 
razumem kaj to pomeni.

»Želim pojasnila« 
Protokol pomeni zapisnik. Izraz 

pa tudi pomeni, da je diplomat
ski ali drug državni obisk pote
kal po naprej določenem redu. 
Torej vse je zapisano in v na
prej določeno.

— * —
Iz zemljepisa vem, da je Mrtvo 

morje tri sto metrov pod morsko 
globino; zctnima me, koliko je to 
morje globoko in zakaj se imenu
je »mrtvo«.

Tonček K. Ribnica 
Gladina Mrtvega morja je 394 

metrov nižja od morske gladine, 
globoko pa je 399 metrov. Mrtvo 
pa se imenuje zato, ker v njem 
ni rib in drugega življenja. V vo
di je preveč soli.

_*__
Ko bo zapadel prvi sneg, bo 

medved legel k zimskemu počit
ku. Zanima me, koliko medved 
zgubi na teži, ko vso zimo sni 
in če jedo medvedje meso.

Kn. G. Rudnik
Med zimskim spanjem zgubi 

medved več kot polovico svoje 
teže. Ponekod, pri nas ne, jedo 
medvedje meso in zlasti cenijo 
stopala.

_*__
Imam posebno vprašanje. Za

nima me, če bodo posneli tudi 
III. del filma »Vesna« in če je 
res, da sta glavna igralca teh fil
mov Metka Gabrijelčič (Vesna) in 
Franek Trefalt (Samo) poročena.

Radovedna Vesna 
Oba sedanja filma »Vesna« sta 

vsak zase zaključeni zgodbi in ni 
nobene potrebe po nadaljevanju. 
Ni pa izključeno, da bi z istimi 
igralci posneli še kak film s po
dobno vsebino. Vesna in Samo pa 
sta bila poročena samo v filmu.

__* —

V naši vasi so ljudje kljub na
prednemu gospodarjenju miselno 
zelo zaostali in kaj radi razšir
jajo vesti, ki sploh nimajo osno
ve. Pogosto se zgodi, da kdo ka
ko stvar zve od sorodnikov iz 
Amerike in že nastane preplah. 
Kmetje imajo precej denarja, ki 
ga hranijo kot pravimo v noga
vicah. Te dni pa se je razširila 
vest, da bodo v kratkem zame
njali denar in če je kaj resnice 
na tem, prosim objavite!

Pričakujem pojasnila 
Vest je resnična. Ženski, ki ji 

je poverjena dolžnost, da »brzo
javno« raznaša novice povejte, 
da naj se vsi, ki imajo denar od
peljejo v Ribnico, Kočevje, Ljub
ljano ali naj gredo kar v domačo 
trgovino in tam zamenjajo svoj 
denar za dobrote, ki si jih srce 
zaželi.

i K

nas

Dobili smo elektriko
Fred kratkim smo imeli vaščani Mirtovjčev se toplo zahvaljujemo 

Bosljive loke in Mjrtovičev v Kolp- predsedniku ObLO Janezu Riglerju,
ski dolini veliko praznovanje. Za
svetila je električna luč in tako so 
se uresničile naše davne sanje.

Imeli smo sicer že prej skromno 
električno napeljavo. Naredili smo 
jo še v partizanskih časih, 1. 1944. 
Pomagale so naše žene in dekleta, 
ki so pripravljale in postavljale 
drogove.

Sedaj imamo trofazno elektriko 
iz elektrarne Zeleni vir pri Skradu. 
Že lansko leto so nam uredili na
peljavo po hišah, letos pa je bilo 
treba postaviti drogove, konzole itd. 
Delo je potekalo zelo hitro. Imeli 
smo zelo dobre delavce Jožeta in 
Slavka, pa tudi mi vaščani smo po
magali pri delu. Vsak dan smo z 
veseljem ugotavljali, da se delo 
bliža h kraju. Potem pa je bilo tre
ba počakati še mesec dni.

V soboto 3. oktobra so prvič spu
stili električni tok. In naslednji dan 
je svetila po vseh hišah. Vsa dru
gačna in lepša se nam je zdela na
ša vas, prvič tako razsvetljena. Iz 
nekaterih hiš so prijetno odmevali

tov. Grilu in ostalim tovarišem za 
njihovo prizadevanje in pomoč. Za
hvala velja tudi 'našima elektri
čarjema Slavku in Jožetu, vodji na
šega prostovoljnega dela tov. Frbe- 
žarju in vaškemu odboru. Želimo, 
da bi tudi ostalim, ki elektrike se
daj še nimajo, kmalu zasvetila.

T. S.

TRAVNA GORA VABI 
Dom na Travni gori postaja ved

no bolj obiskana turistična točka. 
Obisk ni zamrl tudi v jesenskih 
dneh. V preteklih dneh je bilo na 
Travni gori večje število mladih 
ljudi — srednješolske mladine iz 
Ljubljane. Dom na Travni gori se 
kot turistična zanimivost vedno 
bolj uveljavlja. Prepričani smo, da 
bo živahno v Domu tudi v zim
skem času. V bližini doma so ide
alni smučarski tereni, ki bodo za
dovoljili smučarske »ase« kakor 
tudi začetnike.

Popravljamo poti
Krajevni odbor v Predgradu je 

imel pred kratkim sejo, na kateri 
so razpravljali o raznjh gospodar
skih vprašanjih, predvsem o po
pravilu vaških potov. Odbor je 
sprejel sklep, da se začne s popra
vilom poti (po domače Izgon) 15. 
oktobra. Ko bo pot urejena, bo 
imela zvezo z gozdno potjo proti 
Debelemu vrhu. Pot nameravajo 
urediti tako, da bo dostopna tudi 
za avtomobile vse do Vedra. Zato 
je prav, da se popravila omenjene

njeno, da bo moral tisti, ki se ne 
bo hotel udeležiti dela plačati 1000 
dinarjev dnevno.

ŠTEVILNE SO BILE ŽRTVE, KI SO 
JIH NAŠI KRAJI DALI ZA SVOBODO 
IN BOLJŠE ŽIVLJENJE. PRIOBČU
JEMO NJIHOVE KRATKE ŽIVLJE
NJEPISE V POČASTITEV NJIHO

VEGA SPOMINA

JURIJ MAURIN
Rodil se je 10. aprila 1877 v No

vem kotu. Ko so prišli v njihov 
kraj partizani, je za njih opravljal 
obveščevalno službo. Bil je interni
ran na Rabu, kjer je umrl od lakote 
leta 1942.

ALOJZ TURK
Rodil se je v Žimaricah v revni 

delavski družini 6. decembra 1911. 
Izdeloval je suho robo. Kmalu je 
začel podpirati osvobodilno gibanje; 
11. avgusta 1942 so ga Italijani in
ternirali v Treviso, kjer je ostal do 
kapitulacije Italije. Po 'vrnitvi iz 
internacije je vstopil v Tomšičevo 
brigado. V neki borbi z Nemci je 
bil 22. marca 1944 ranjen. Zdravil

zvoki radia. Za nas je bilo to lepo poti udeležijo vsi zainteresirani
in nepozabno doživetje.

Slovesnosti ob otvoritvi so se 
odzvali tudi tovariši jz Kočevja in 

Osilnice. Vaščani Bosljive loke in

prebivalci. Na seji odbora so raz
pravljali tudi o tem, da se morajo 
izpolnjevati sklepi zbora volivcev iz 
lanskega leta. Takrat je bilo skle-

Pionirji, obiščite Rakovo dolino!
Slovenski Kras skriva v svojem 

skalovju veliko naravnih lepot. Ne
kateri kraji so svetovno znani in 
jih ljudje često obiskujejo. Med 
njimi je tudi Rakova dolina. Skriva 
se med Cerknico in Postojno. Re
ka Raka je glavni odtok Cerkni
škega ja era, izliva pa se pod zem-

je že mračjlo, si jo nismo dobro 
ogledali. Ko smo prispeli pod Ve
liki vrh, je bilo že temno. Vseeno 
smo se po Boncarju vsi peljali. Do
mov smo prišli pozno zvečer.

S potovanja smo prišli utrujeni, 
toda s seboj smo prinesli veliko 
lepih vtisov. Ta dan mi bo ostal

ljo v reko Pivko. Nekaj časa teče vedno v spominu. Veliko je vas
pod zemljo, nekaj čara pa po po
vršju. Obdajajo jo visoke skalne 
stene, nad katerimi šumijo krašl:-" 
gozdovi. Tja smo se napotili mi 
pionirji iz osmega razreda šole v 
Sodražici.

V torek zjutraj smo se zbrali s 
kolesi pred šolo. Bilo je zelo hlad
no jutro. Ko sta prišla tovariš j n 
tovarišica učiteljica, smo se odpe
ljali. Postajalo nam je toplo. Ko pa 
smo prišli na vrh, smo zagledali 
pred seboj valovito Bloško plano
to. Prva postaja je bila pod Veli
kim Vrhom, druga na Bloški polici 
in tretja v Cerknici. Tam smo ne
kaj čaša počivali, nato pa smo na- 

trajalo dolgo in

pionirjev, ki še niste bili v Rakovi 
dolini. Sami ne veste kakšno pre
senečenje vas čaka tam. Zato čim- 
prej pohitite tja, jaz pa vam želim 
srečno potovanje!

Rezika Šilc 
uč. 8. raz. osn. šole 

Sodražica

TO IN ONO
NOVOGORIŠKI UČENCI Prepričani smo, da so bili Gori-
NA OBISKU V LAŠČAH čani zadovoljni z izletom, saj so

Iz vse Silovenije .obiščejo izlet- spoznali lep jesenski dan, lep ko- 
niki radi Lašče in njeno okolico, šček naše ožje domovine in da so 
Saj so se rodili naši veliki možje: odnesli lepe vtise. J- P.
Trubar, Levstik in Stritar. Ta ko- _______________________________
šček dolenjske zemlje je pa tudi ———— 
slikovit.

V soboto, dne 10. oktobra so 
prišli k nam dijaki III. in IV. razr. 
gimnazije iz Nove Gorice, pod vod
stvom 2 profesoric, izmed katerih 
je tov. Marija Vedernjak bila pred 
leti ravnatelj kočevske gimnazije.
Izletniki so si najprej ogledali Lev
stikovo rojstno hišo v Spodnjih 
Retjah. Nato so šli v Podsmreko.
Stritarjevi sorodniki so jim po
stregli s sadjevcem in jabolki. Ne
kateri so tudi govorili s sinom se
stre pisatelja Stritarja 84-letnim 
Matevžem Prijateljem. Na Levstiko
vem in Stritarjevem rojstnem do
mu so se podpisali. Iz Podsmreke 
so dijaki odšli na Rašico, kjer so 
si ogledali Trubarjev spomenik. Po
tem so odšli skozi Male Lašče na 
kolodvor. Vodiči so bili 3 dijaki 
osemletke, izmed katerih je Vladi
mir Peček Stritarjev sorodnik, in 
nek učitelj, ki je po ženi dalnji so
rodnik Levstika in Stritarja.

Umrl je France Picek
V sredo 14. oktobra so položili 

v varstvo zemlje daleč naokrog 
znanega Francija Picka iz Ribnice. 
Se bi lahko živel, saj je imel šele 
58 let, vendar ga je kruta smrt 
iztrgala iz rok družine ter prija-

slavije je podpiral napredno giba
nje, ki ga je vodila Partija, mo
ralno in materialno. Aktivno je so
deloval v narodnoosvobodilnem gi
banju. V NOV sta bila tudi njegova 
dva sinova, od katerih je eden da
roval življenje za svobodo.

Težka bolezen mu je izpodkopa-

daljevali pot. Ni —„ ..
znašli smo se v Rakovi dohni. Del teljev in znancev.
Rakove kotline smo videli že s ce- Pokojni Picek je bil mož pošte- 
ste. Tam je bila ograja, od koder nega značaja. Bjl je naprednjak. V vala zdravje in zato je moral leči 
smo v globini zagledali reko Rako, naprednem duhu je vzgajal tudi v prerani grob. Težko prizadeti 
ki si utira pot med visokimi ska- sv0j0 družino. V času stare Jugo- družini izrekamo sožalje, 
lami. Še več pa smo videli, ko smo 
stali v bližini malega naravnega 
mostu. Nato smo se spustili še v 
samo kotlino. Pot nas je vodila po 
lepi peščeni stezici. Nekajkrat smo 
morali iti tudi čez vodo. Svetloba 
je prihajala iz okrogle odprtine 
nad nami, preko katere vodi mali 
naravni most. Rakova kotlina je 
bila nekdaj le podzemeljska jama, 
ki jo je s pomočjo drugih naravnih 
sil napravila reka Raka. Stropi so 
se vdrli in tako je nastal med 
vdrtinami mali naravni most, ki je 
najlepša znamenitost Rakove doli
ne. Dolgo časa smo si ogledovali 
Rakovo dolino, toda čas je potekal 
in morali smo oditi. Nazaj smo vo
zili težje, kajti ustavljal nas je na
sproten veter. Pot nas je vodila ob^ 
robu Cerkniškega jezera. Ustavili 
smo se tudi v Križni jami. Ker se

SPOMINSKI DNEVI
20. X. 1941. so Nemci ustrelili v Kragujevcu 7.000 pre

bivalcev.
20. X. 1944. je Jugoslovanska armada skupaj z Rdečo arma

do osvobodila Beograd.
21. X. 1941. so izvršile partizanske edinice napad na kara- 

binersko postajo na Turjaku.
21. X. 1944,-so močne sovražne sile prodirale iz Novega me

sta proti Kočevju. Udarna bataljona XV. in XVIII. Di
vizije sta jih napadla pri Laščah in prisilila k umiku. 
Na bojišču je ostalo 48 mrtvih sovražnikov.

Od 15. do 23. X. 1943. so prodirali Nemci z močnimi silami 
preko Delnic in Broda proti Kočevju.

ZA HITREJŠO 
REKONSTRUKCIJO OBRTI

V Ljubljani je bila 8. oktobra 
seja Upravnega odbora obrtne zbor
nice ljubljanskega okraja. Na seji 
so ugotovili, da se obrt v okraju 
še vedno ne razvija tako kot bi se 
morala. Po pregledu občinskih pla
nov je razvidno, da marsikje še vse 
premalo skrbijo za obrt. Družbeni 
plan OLO je predvidel 219 milijo
nov din za razvoj obrti; skupni 
družbeni plan občin pa je predvi
del le 162 milijonov dinarjev za 
napredek obrti. Da se ta panoga 
tako slabo razvija, so kriva največ 
podjetja sama, ker vse premalo iz
koriščajo razpoložljive investicije 
(doslej so porabili komaj 35 mili
jonov din!). Po drugi strani pa 
močno narašča privatna obrt, po
nekod celo na škodo družbenemu 
sektorju; pri tem posamezni pri
vatniki krepko bogatijo ...

Razpravljali so tudi o uvozu opre
me in reprodukcijskega materiala, 
potrebnega v obrti. Pri izbiri ma
teriala, ki naj bi ga uvozili, potre
be nekaterih podjetij niso bile do
volj pretehtane. Za uvoz reproduk
cijskega materiala je bilo na raz
polago 30 milijonov din, porabili 
pa so komaj nekaj več kot dva mi
lijona. — Na koncu so govorili tudi 
o vajenskih šolah in domovih, kjer 
se šola precej industrijske mladi
ne. Zato bi bilo dobro, da bi za 
gradnjo domov prispevala primeren 
delež tudi industrija.

-c
VEDNO VEČ POGODB 

V KOOPERACIJI
Na področju Kmetijske zadruge 

Predgrad so zabeležili letos lepe 
uspehe v pogodbenem sodelovanju. 
Dosedaj imajo sklenjenih že 69 po
godb za pšenico na površini 19,40 
ha, za ječmen 11 pogodb na 1,18 ha, 
detelje U pogodb na 3,15 ha, za 
travnike 22 pogodb na 7,65 ha, krom-

se je v bolnici Triglav nad Kamni
kom. Partizansko bolnico so Nemci 
odkrili in vse ranjence zaklali in 
sežgali. Zapustil je ženo in dvoje 
otrok.

VLADIMIR VRTAČNIK
Rojen je bil 31. X. 1907 v Ljub

ljani. Po poklicu je bil učitelj. Na
zadnje je služboval v Loškem po
toku. V času italijanske okupacije 
je bil že od začetka organizator in 
voditelj narodnoosvobodilnega gi
banja v teh krajih. Po njegovi za
slugi se je osvobodilno gibanje 
razmahnilo že v začetku oborože
nega upora. Z delom v sokolskem 
društvu je učitelj Vrtačnik vzgajal 
mladino v naprednem duhu, ki je 
kasneje, ko je prišel sovražnik, med 
prvimi stopila v partizansko voj
sko.

29. VI. 1942 je Vrtačnik vstopil 
v Kočevski odred. Nahajal se je v 
štabu odreda kot operativni oficir. 
V znani borbi v Taborski steni z 
Italijani je hrabri partizanski ofi
cir Vrtačnik padel v boju. To je 
bilo 24. VII. 1942. Požrtvovalno de
lo komunista in prvoborca Vladi
mirja Vrtačnika je obrodilo bogate 
sadove.

DORE ŽAGAR
Rodil se je v Ložu pri Starem 

trgu, nazadnje pa je živel v Rib
nici. Izhajal je iz obrtniške druži
ne, zato se je tudi sam posvetil 
obrti. Bil je sobni slikar. Z narod
noosvobodilnim gibanjem je začet 
aktivno sodelovati že 1. 1942. Ude
leževal Sp je tajnih sestankov, zbi
ral orožje, hrano in drugo. L. 1943 
je stopil v partizane. Decembra 
istega leta, v času nemške ofen
zive, so ga Nemci ujeli. Zaprt je 
bil v Ljubljani. 17. marca 1944 set 
ga internirali v Dachau, kjer je 30. 
VII. 1944 umrl.

Partija na Kočevskem pred in med vojno
PARTIZANSKI ZAKON 

(Nadaljevanje)
Čl. 5 — Dolžnost in pravice par

tizanov.
1. Partizan mora imeti čvrst zna

čaj, iskren mora biti proti povelj
niku in tovarišem, globoko vdan 
osvobodilni stvari slovenskega na
roda in delavnega ljudstva, potrpe
žljiv in poln samoobvladanja v vsak
danjih naporih, biti mora hraber, 
iniciativen, hladnokrven, odločen v 
borbi s sovražnikom, skromen, ne
sebičen ln tovariški v razmerju do 
svojih bojnih tovarišev.

Disciplina je glavna partizanska 
dolžnost, ker brez nje ni mogoče 
uresničiti nobenega dejanja. Nalože
na povelja se morajo takoj in brez
pogojno izvršiti. Ako partizanu na
loženo povelje ni razumljivo, naj 
prosi poveljnika za pojasnilo, na
kar naj povelje takoj in brezpogoj
no izvrši. Partizanska disciplina je 
prostovoljna in zgrajena na zave
sti, da brez njenega železnega iz
polnjevanja ni mogoče zmagovito 
dokončati osvobodilnega dela. Iz
hajati mora iz zaupanja in sodelo

vanja, a ne iz strahu pred kaznijo. 
Disciplina v borbi vzdržuje red in 
enotnost dejstva, ki temelji na vza
jemnem tovariškem zaupanju, tako 
da je poveljnik brez skrbi, da se 
njegova povelja izvršujejo pa naj 
naletijo na kakršnekoli težave in 
ovire. -x

Disciplina v streljanju, daje udej
stvovanju orožja in taktičnim ukre
pom vso njihovo vrednost ter za
gotavlja koristno trošenje municije.

2. Vsakemu partizanu mora čut 
dolžnosti kazati pot pri izvrševa
nju težkih nalog. Izvrševati mora 
svojo dolžnost zavestno in požrtvo
valno z veseljem in ponosom, v 
jasnem prepričanju, da vrši veliko, 
pravično revolucionarno delo, ki 
mora postati najslavnejša stvar v 
zgodovini slovenskega naroda. Po
sebno natančen in vesten mora biti 
pri vršenju stražarskih dolžnosti 
ponoči in na bojišču.

3. Partizan ne sprejme nobenih 
osebnih materialnih nagrad. No
tranja zavest in prepričanje, da se 
bori za svoj narod in delovno ljud
stvo je tista gonilna sila, ki ga že

ne da vrši požrtvovalno in nese
bično svojo težko službo. Ljubezen 
in podpora ljudskih množic sta mu 
najvišja nagrada.

4. Partizan ne sme v borbi ali 
drugače pustiti svojega tovariša ali 
poveljnika, če se ta nahaja v tež
kem položaju, če je napaden ali 
ranjen. Partizan mora s treznostjo 
in premišljenostjo do skrajnosti 
varovati svoje življenje in življenje 
svojih tovarišev in poveljnikov.

5. Partizan mora varovati svojo 
čast in čast osvobodilne partizan
ske edinice. Ne sme se pregrešiti 
in omadeževati z dejanji nasilja 
nad delovnim ljudstvom, ne glede 
na politično in nacionalno pripad
nost. Partizan ne sme samovoljno 
posegati v imovino delovnega ljud
stva in če je potrebno mora tudi 
s smrtno kaznijo kaznovati vse 
poizkuse razbojniških napadov ali 
tatvine s strani neodgovornih ele
mentov, ki bi se morebiti pojavile. 
Partizan mora biti najnesebičnejši 
zaščitnik delovnega ljudstva.

Čl. 6. Partizanska prisega se gla
si takole:

Jaz, partizan osvobodilne ljudske 
armade slovenskega naroda, ki se 
ob boku slavne Delavsko-kmečke 
Rdeče armade Sovjetske zveze ter 
vseh ostalih za svobodo se borečih 
narodov borim za osvoboditev in 
združitev slovenskega naroda, za 
bratstvo in mir med narodi in med 
ljudmi, za srečnejšo bodočnost de
lovnega ljudstva,

prisegam
pred svojim narodom in svojimi 
sobojevniki, da bom oddal vse svo
je sile in vse svoje sposobnosti 
ovobodilni stvari slovenskega na
roda, delovnega ljudtva ter vsega 
naprednega in svobodoljubnega člo
veštva v sveti vojni proti fašistič
nim tlačiteljem in barbarom. Da ne 
bom napustil partizanskih vrst, v 
katere sem prostovoljno in zavest
no vstopil, in ne odložim orožja 
do popolne zmage nad fašističnimi 
okupatorji, do popolnega ures
ničenja velikega osvobodilnega ci
lja slovenskega naroda.

Prisegam, da bom v boju za te 
velike osvobodilne cilje s svojo kr
vjo branil čast in nedotakljivost 
naše partizanske zastave in da bom 
če bo to potrebno, žrtvoval tudi 
svoje življenje.

Za svobodo v boj!

JANEŽ JAKOB in MARIJA 
Doma sta bila iz Starega kota- 

Bila sta marljiva in poštena člove
ka, ki so ju sosedje zelo cenili. 
Skupno z ostalimi vaščani so Itali
jani tudi zakonca Janeža, kljub 
starosti internirali na Rabu. Zaradi 
bede in lakote je umrl Jakob že 
spomladi 1943, ko mu je bilo 80 
let, njegova žena Marija pa je umr
la v novembru istega leta, ko so jo 
premestili v Gonars v starosti 70‘ 
let.

MARJETA MIKLIČ 
Rojena je bila v Novem kotu leta 

1860, potem ko se je poročila pa 
je živela v Starem kotu. Tudi njo 
so Italijani odpeljali in internirali 
na Rabu, hišo pa zažgali. V revšči
ni in pomanjkanju je umrla v ta
borišču 11. novembra 1942, ko ji je 
bilo 82 let.

HELENA KEC
Bilo ji je 78 let, ko je morala- 

zapustiti rodni dom in iti v tabo
rišče smrti na Rabu. Italijani so V* 
internirali 29. julija, umrla P8 ;|r 
že v septembru istega leta. 
je morala zaradi lakote in slabih 
pogojev, ki so bili v taborišču.

IVAN KNAVS
Rodil se je 1918. leta v Loškem 

potoku. Po poklicu je bil delavec. 
Bil je naprednega mišljenja. V

__  „ . _ .... osvobodilno gibanje se je vključil
pir 33 pogodb na 7,65 ha in za osta- med prvimi. Že leta 1941 je bil or
le okopavine 37 pogodb na 4,62 ha. ganiziran v Osvobodilni fronti. Pre- 
Plan posevkov pšenice v zadružnem jemal in razpečaval je partizansko 
sodelovanju je presežen za 3,40 ha. 'literaturo, zbiral za partizansko 
Menijo, da bo presežen plan tudi vojsko orožje, hiano itd. Italijani 
za ostale kulture. Kmetovalci še so zvedeli za njegovo aktivnost ter 
vedno prihajajo v Kmetijsko za- 9? leta 1942 skupno z drugimi va- 
drugo jn sklepajo pogodbe. Da so s ca ni internirali. Po kapitulaciji 
bili v pogodbenem sodelovanju do- Italijo se je vrnil domov in potem 
seženi lepi uspehi, gre zasluga tudi vstopil v NOV. Nahajal se je v IX- 
prizadevanju tov. Lovrenčiča. brigadi. V boju z Nemci je padel

nn X. 1943.

ANTON FAJDIGA
Rojen je bil v Novi Štifti pri So

dražici 1.913. leta. Po poklicu je 
bil krojač. Ob razsulu stare Jugo
slavije so ga Nemci ujeli kot voja
ka in ga internirali v Hanovru. Ko 
se je vrnil domov, so ga interni
rali Italijani v Gonarsu. Po kapi
tulaciji Italije se je vrnil domov, 
potem pa je vstopil v Tomšičevo 
brigado. V brigadi je opravljal de
lo intendanta. Padel je v borbi z 
Nemci na Štajerskem leta 1944.

JOŽE ŠEGA
Rojen je bil 1923. leta v Ravnem 

dolu pri Sodražici v družini malega 
kmeta. Po poklicu je bil delavec. 
Po kapitulaciji Jugoslavije se ie 
začel politično udejstvovati. Postal 
je simpatizer narodnoosvobodilne
ga gibanja. V partizansko vojsko je 
vstopil že leta 1942. V italijanski 
ofenzivi v avgustu 1942 so ga Ita
lijani ujeli in potem v Ribnici 
ubili.

Sledi še do 17. člena.
Vrhovno poveljstvo

Komunistična partija je bila na 
Kočevskem spomladi 1941 že zelo 
močna in utrjena. Imela je svoj 
Okrožni komite, katerega sekretar 
je bil Jože Šeško, člana pa Tomšič 
Ludvik in Marinč Tone.

Sekretar okrajnega komiteja je 
bil Marinč Tone, člani pa: Tomšič 
Ludvik, Trtnik, Jenko Rajko, Za- 
kovšek Edi In drugi. Sekretar mest
nega komiteja je bil Tone Bradač.

Osnovne organizacije KPS so bile 
v Kočevju, na Rudniku, v Konca 
vasi, Ribnici, Velikih Laščah, Čr
nem potoku, Knežji lipi, Koprivni
ku in drugje. Potom delavskega 
prosvetnega društva »Vzajemnost« 
je partija še nadalje vzgajala mla
de partijske kadre iz delavskih vrst 
fn jih vključevala med kandidate 
KPS in SKOJ.

V takih razmerah je KP počela 
z organiziranjem Osvobodilne fron
te na Kočevskem. Pri tem se je 
prvenstveno naslanjala na komuni
stično mladino, na SKOJ in žen
ska društva. Posebno pozornost je 
pa posvečala tudi ostalim organi
zacijam, kakor Sokolu, gasilcem in 
drugim društvom, kjer je imela ne
katere svoje člane na vodilnih me
stih v teh organizacijah.

VREME
Okrog 17. oktobra pričakujem0 

kratkotrajno poslabšanje vremena, 
sicer pa bo suho in lepo vreme, tra
jalo približno do 20. oktobra. Od 
25. oktobra dalje, pričakujem0 
močno deževje z ohladitvijo. Vet' 
jetnost snežnih padavin do nižine-


